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حقوق و قضا

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی با تشکر از فعالان دلسوز 
حوزه جمعیت، تلاش برای افزایش نسل و جوان شدن 
نیروی انسانی کشور و چاره جوئی برای نجات کشور از 
آینده ی هولناک پیری جمعیت را سیاستی حیاتی و از 

ضروری ترین فرائض دانستند.
متن پیام که در نشست ستاد ملی جمعیت توسط دکتر 

فروتن -دبیر ستاد- قرائت شد، به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

با سلام به همه ی کسانی که دلسوزانه و عاقبت اندیشانه 
به فعالیت در حوزه ی جمعیت روی آورده اند، و با تشکر از 
مسئولانی که در مجلس و دولت به چاره جوئی برای نجات 
کشور از آینده ی هولناک پیری جمعیت میپردازند، بار 
دیگر تأکید میکنم که تلاش برای افزایش نسل، و جوان 
شدن نیروی انسانی کشور و حمایت از خانواده، یکی از 
ضروری ترین فرائض مسئولان و آحاد مردم است. این 
فریضه درباره ی افراد و مراکز اثرگذار و فرهنگ ساز، تأکید 
بیشتر می یابد. این یک سیاست حیاتی برای آینده ی 

بلندمدت کشور عزیز ما است. کاوشهای صادقانه ی علمی 
نشان داده است که این سیاست را میتوان با پرهیز از 
همه ی آسیبهای محتمل یا موهوم پیش برد و آینده ی 

کشور را از آن بهره مند ساخت.
به دست اندکاران این حسنه ی ماندگار توصیه میکنم که 
در کنار تدابیر قانونی و امثال آن، به فرهنگ سازی در 
فضای عمومی و نیز در نظام بهداشتی اهمیت دهند. 

توفیقات همگان را از خداوند متعال مسألت میکنم.
سیّدعلی خامنه ای«

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا بویژه »نورالدین مقدم«  که 
۲۹ اردیبهشت ماه ۱۳۶۵ در »فاو« به مقام شامخ شهادت 

نائل گشت را گرامی می دارد

رهبری

خبر

گزارش

»دنیای هوادار« از شرایط نگهداری نامناسب 
یوزها گزارش می دهد؛

دومین توله یوز »ایران« هم تلف شد

روز گذشته »حسن اکبری« -معاون محیط زیست طبیعی و 
تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست- از تلف شدن 
دومین توله یوز آسیایی به دنیا آمده در مرکز تکثیر یوز 
آسیایی خبر داد و گفت: پس از بررسی های انجام پذیرفته، 
با نظر دامپزشک متخصص، تصمیم بر این شد که توله ها، 
برای بررسی بیشتر و نظارت دامپزشکی به یک بیمارستان 
تخصصی دامپزشکی در تهران منتقل شوند که متاسفانه یکی 
از توله ها در مسیر انتقال به تهران تلف شد. علت تلف شدن 
این توله در دست بررسی و نتیجه پس از کالبدگشایی اعلام 
خواهد شد. توله دوم به بیمارستان تخصصی دامپزشکی 

منتقل و تحت نظارت های دامپزشکی قرار دارد.
به گزارش »دنیای هوادار«؛ در حالی که از زمان تلف شدن 
پارک ملی خارتوران  در  یوزپلنگ متولد شده  توله  اولین 
دامپزشک  و  زیست  محیط  سازمان  مسئولین  شاهرود, 
یوزپلنگ ها همواره بر شرایط نرمال و حال خوب توله های 
یوزپلنگ تأکید داشتند, انتشار خبر تلف شدن دومین توله 
یوزپلنگ ایرانی بار دیگر به موضوع ناکارآمدی تیم مراقبت 
از توله های یوز و کم کاری آن ها قوت بخشید و موجی از 
انتقادات را متوجه سازمان محیط زیست و تیم دامپزشکی 

حفاظت از توله های یوز کرد.
در رابطه با این موضوع, »علیرضا شهرداری« -کارشناس و 
امدادگر حیات وحش- که به شکل داوطلبانه چند روزی 
اصول نگهداری و مراقبت از توله های یوزپلنگ را به تیم 
مراقبت یوزها آموزش می داد، گفت: پس از تلف شدن اولین 
توله من به تیم حفاظت یوزها اضافه شدم و در آن زمان 
دکتر اکرامی, دامپزشک یوزپلنگ ها پس از کالبدشکافی علت 
تلف شدن توله اول را آسپیره شدن شیر در ریه آن و نارسایی 

ریه اعلام کرد.
وی در رابطه نحوه شیر دادن به یوزپلنگ ها گفت: در ابتدای 
زمان حضورم نوع شیر و سرشیشه ای که یوزها از آن شیر 
می خوردند را عوض کردم و بارها و بارها نحوه صحیح شیر 
دادن و زاویه درست شیردهی به توله ها را به کارشناسان 
نشان دادم. توله ها در اتاق ۹ متری نگهداری می شدند که 
محل زندگی محیط بان بود و به هیچ وجه شرایط استاندارد را 
نداشت. تنها کاری که انجام شد این بود که به افراد گفتیم 
در این اتاق رفت و آمد نکنند. شرایط نگهداری یوزها به هیچ 
وجه استاندارد نبود و افراد متخصص واقعی نیز در آنجا 

حضور نداشتند.
این کارشناس حیات وحش ادامه داد: در مدت زمان ۶ روزی 
که من در تیم مراقبت از یوزها بودم هر امکاناتی که لازم بود 
برای آن ها فراهم کردند و در آن مدت شرایط یوزها خوب بود؛ 
توله ها به خوبی شیر می خوردند, وزن گرفتند, چشم باز کردند, 
اشتها و تنفس خوبی داشتند و روش دفع آن ها و دمای 
نگهداری نیز خوب بود. البته گاهی با مشکل در دفع مواجه 
می شدند که در آن شرایط ما صبر می کردیم تا دفع انجام 
شود و سپس به آن ها شیر می دادیم. یکی از دلایل اصلی 
تلف شدن توله ها پنهان کاری و عدم اطلاع رسانی در رابطه با 
مشکلات یوزها و عدم درخواست از متخصصان واقعی برای 

کمک به این پروژه بوده است.

»رهبر معظم انقلاب اسلامی«:

تلاش برای افزایش نسل و حمایت از خانواده از 
ضروری ترین فرائض و سیاستی حیاتی است

حجت الاسلام والمسلمین »محسنی اژه ای« روز گذشته طی سخنانی در بیست و یکمین 
همایش سراسری دادستان های مراکز استان ها، دادستان ها و مسئولان دادسرا را در صف 
نخست مقابله با جرائم و فساد در ساحت های مختلف، پیشگیری از وقوع جرم و احیای 
حقوق عامه دانست و از دادستان کل کشور و معاونان وی که به صورت پویا و دلسوزانه بر 

مجموعه دادسراهای کشور نظارت دارند، تقدیر به عمل آورد.
رئیس عدلیه با برشمردن مسئولیت هایی نظیر »ایجاد امنیت و آرامش در جامعه«، »قطع 
کردن دست متجاوزان به اموال عمومی و اموال مردم«، »کوتاه کردن دست متعدیان به 
حقوق مادی و معنوی افراد«، »تحقق عدالت اجتماعی و کم کردن فاصله  دهک های 
مختلف«، »ایجاد رفاه برای مردم« و »فضای بهتر کسب و کار« که برعهده حکومت می باشد، 
به نقش ویژه و برجسته دستگاه قضایی و مشخصاً دادستان ها در تحقق و ایفای این 

مسئولیت ها اشاره کرد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با بیان اینکه دادستان فقط قاضی نیست بلکه هم قاضی و 
هم مدیر است، گفت: دادستان هم باید در مسائل و موضوعات قضایی و حقوقی تسلط 
و تبحر داشته باشد و هم با علم مدیریت آشنا باشد؛ ضرورت دارد که یک دادستان در 
جهت انجام مأموریت های خطیر خود علاوه بر هوش ، درایت و تدبیر؛ از شجاعت و صبر و 

خستگی ناپذیری نیز برخوردار باشد. 
»قدرت تجزیه و تحلیل و آشنایی با شگردهای دشمن«، یکی دیگر از شاخصه هایی است 
که رئیس دستگاه قضا بر ضرورت بهره مندی دادستان ها از آن تاکید کرد و مشخصاً در این 
زمینه به تلاش های سرویس های خبیث دشمن برای پیشبرد مطامع شان با بکارگیری و 

ساماندهی اشرار و اراذل و اوباش اشاره کرد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه سخنانش، به موضوع اهمیت »علم و قدرت تشخیص دادستان« 
اشاره کرد و در این زمینه با تشریح مفاد قانون »مجازات اخلالگران در نظام اقتصادی کشور« 
اظهار کرد: امروز در جنگ اقتصادی به سر می بریم و دشمن درصدد است با انواع شرارت ها 
و تحریم، عرصه را بر مردم ما تنگ کند و از مجرای اقتصاد ضربه وارد کند، در چنین شرایطی 
تدبیر و علم و قدرت تشخیص مقام قضایی و دادستان در کشف و شناسایی جرائمی که در 
حوزه اقتصادی به وقوع می پیوندند و اینکه آیا قصد مرتکبان این جرائم ضربه زدن و مقابله 

با نظام است یا خیر، موضوع بسیار حائز اهمیتی است.
قاضی القضات در ادامه به مجموعه مسئولان دادسرا اعم از دادستان ها، بازپرس ها، دادیاران 
و مسئولان اجرای احکام توصیه کرد که پیوسته علم و دانش خود را به روز کنند و به 
اندوخته های دوران تحصیل خود اکتفا نکنند و برای پیشبرد امور و رسیدگی به پرونده ها 

منطبق با موازین قانونی از نظرات متخصصین بهره بگیرند. 
وی در ادمه سخنانش در بیست و یکمین همایش سراسری دادستان های مراکز استان ها 
به بیان توصیه هایی خطاب به دادستان ها پرداخت و این توصیه ها را به منزله بخشنامه 

لازم الاجرا معرفی کرد.
»رسیدگی سریع و دقیق به پرونده های ضدامنیتی که در مقاطع خاص تشکیل می شوند«؛ 

»اعمال حداکثری اعطای ارفاقات قانونی برای محکومین واجد شرایط در عین توجه به 
این مهم که ترحم و ارفاق قانونی به افراد شرور و سارق که امنیت و آرامش مردم را برهم 
می زنند ظلم به دیگران است«؛ »توجه تمام و کمال به موازین شرعی و قانونی در انجام 
تحقیقات ، بازرسی ها، جلب ها و بازجویی ها و نظارت ویژه بر کار ضابطین در این حوزه ها«؛ 
»تحصیل و جمع آوری ادله قبل از احضار افراد مگر در موارد ضروری و مسائل امنیتی که 
امکان صَرف زمان برای جمع آوری تحقیقات وجود ندارد«؛ »صدور دستورات صریح و شفاف 
به ضابط و کارشناس و پیگیری انجام این دستورات در زمان مشخص و همچنین مالایُطاق 
نبودن دستورات صادره به کارشناس و ضابط« ؛ »پیگیری اجرای احکام قطعی صادره و 
انعکاس دلایل عدم اجرای حکم قطعی« ؛ »اتخاذ تدابیر ویژه و پیشگیرانه در موضوعات و 
پرونده هایی که ممکن است شکات زیادی پیدا کنند« ؛ »مشورت و همکاری با مسئولان 
استانی در عین داشتن استقلال قضات« ؛ »نظارت و دقت بر احکامی که محدودیت ایجاد 
میکند ، نحوه و مدت نگهداری اموال توقیف و پلمپ شده« ؛ »توجه قاضی اجرای احکام 
یا دادستان به انجام اعتراض به موقع و منطبق با ضوابط نسبت به احکامی که خلاف شرع 
و قانون تشخیص می دهند« و »اهتمام دادستان ها به اعمال نظارت مستمر فیزیکی و 
سیستمی به زیرمجموعه های خود و شعب دادیاری، بازپرسی و اجرای احکام« و »مساعدت 
به همکاران قضایی و صیانت از آنها در جهت پیشگیری از لغزش« دوازده دستوری بود 

که رئیس قوه قضاییه در این نشست خطاب به دادستان های مراکز استان ها صادر کرد.
رئیس عدلیه در تشریح دستورات صادره از ناحیه خود به دادستان های مراکز استان ها، 
مشخصاً به پرونده افراد شرور اشاره کرد گفت: باید به پرونده افراد شرور که امنیت مردم را بر 
هم می زنند، به سرعت رسیدگی شود و نباید اجازه داد که رسیدگی به این قبیل پرونده ها با 
تاخیر مواجه شود چرا که رسیدگی به موقع به آنها، اثر بازدارنده بیشتری دارد.  امنیت و آرامش 
مردم مقوله بسیار مهم و پراهمیتی است لذا دادستان های سراسر کشور در صدور قرارها در 

قبال افرادی که سابقه جرائم شرارت و سرقت دارند نهایت توجه و نظارت را اعمال کنند.
قاضی القضات با تاکید بر اینکه باید از موضوع ارفاقات قانونی در قبال محکومان واجدشرایط 
حداکثر استفاده را کرد، مشخصاً بر این نکته نیز تاکید کرد که ترحم و ارفاق قانونی به افراد 

شرور و سارق که امنیت و آرامش مردم را برهم می زنند ظلم به دیگران است.
رئیس دستگاه قضا با تاکید بر توجه تمام و کمال به موازین شرعی و قانونی در انجام 
تحقیقات ، بازرسی ها، جلب ها و بازجویی ها تاکید کرد:  در بازرسی و دیگر موارد گفته نشود 
یک شرایط خاصی رخ داده و… اینگونه نشود که خدای ناکرده همه زحمات ما به خاطر 
یک کار از بین برود دادستان ها در زمان حکم به جلب، حکم به بازرسی و در زمان تحقیق 
و بازجویی، نسبت به زیرمجموعه و ضابطین نظارت داشته باشند تا کاری خلاف شرع و 

قانون رخ ندهد.
قاضی القضات در همین رابطه تصریح کرد: حتی در مواقعی که شاکی خصوصی بر احضار 
فردی تاکید دارد، باید با دقت دلایل و مستندات او برای انجام این احضار را بررسی و چنانچه 

شکایت شاکی خصوصی همراه با مستندات کاملی بود، نسبت به احضار فرد اقدام کرد.

در بیست ویکمین همایش سراسری دادستان های مراکز استان ها مطرح شد؛

۱۲ دستور »رئیس قوه قضاییه« خطاب به دادستان های مراکز استان ها

مریم ولی زاده
خبرنگار
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»دنیای هوادار« از رقم اقساط وام های 3۵0 و ۷00 
میلیونی مسکن گزارش می دهد؛

وام ۷00 میلیونی مسکن چقدر 
آب می خورد؟

در حالی که وزیر راه و شهرسازی از ارائه پیشنهاد افزایش سقف 
تسهیلات خرید مسکن به ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون تومان در تهران به 
شورای عالی مسکن خبر داده، اوراق این تسهیلات به ۱۴۰ هزار 
تومان رسید. رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی روز دوشنبه ۲۶ 
اردیبهشت از ارائه پیشنهاد افزایش سقف تسهیلات خرید مسکن 

به شورای عالی مسکن خبر داد.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، پیشنهاد این وزارت خانه، افزایش 
سقف این تسهیلات در تهران برای زوجین به ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون 
تومان است؛ در حال حاضر رقم وام مذکور برای زوجین تهرانی، 
۴۰۰ میلیون تومان به همراه ۸۰ میلیون تومان وام جعاله مسکن 

است که مجموعاً به ۴۸۰ میلیون تومان می رسد.
جلسه شورای عالی مسکن نیز دیروز سه شنبه ۲۷ اردیبهشت به 
ریاست آیت الله رئیسی رئیس جمهور برگزار و بر اساس آنچه 
پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری اعلام کرده، پیشنهاد وزارت 
راه و شهرسازی در خصوص افزایش سقف وام مسکن بررسی و 
تصویب شده است. اما خبری از رقم مصوب در این جلسه، اعلام 

نشده است.
مسکن  وام  سقف  افزایش  خبر  انتشار  صرف  حال  این  با 
سبب شده تا قیمت اوراق تسهیلات مسکن در معاملات روز 
چهارشنبه به دامنه ۱۳۴ تا ۱۴۰ هزار تومان در هر برگه برسد. 
نرخ این اوراق در حال حاضر از ۱۳۴ هزار تومان آغاز شده و تا 
حدود ۱۴۱ هزار تومان در نوسان است. در یکی دو معامله نیز 
قیمت ۱۵۰ هزار تومان برای برگه های صادره در بهمن ۱۳۹۹ 

)تسه ۹۹۱۱( به ثبت رسیده است.
با فرض اینکه سقف وام خرید مسکن ویژه زوجین تهرانی به ۷۰۰ 
میلیون تومان برسد، خانوار تهرانی باید ۱۴۰۰ برگه اوراق حق تقدم 
تسهیلات مسکن خریداری کند. با احتساب هر برگه ۱۴۰ هزار 
تومان، ۱۹۶ میلیون تومان باید از سوی خانوار تهرانی هزینه شود تا 

بتواند این تسهیلات را دریافت کند.
در صورتی که نصف این رقم )۳۵۰ میلیون تومان وام 
خرید مسکن( برای خریداران فردی تصویب شده باشد، 
اوراق  تومانی  هزار   ۱۴۰ برگه   ۷۰۰ می بایست  متقاضی 
تسهیلات مسکن معادل ۹۸ میلیون تومان برای دریافت 

این تسهیلات هزینه کند.

خبر مهم »معاون وزیر صنعت« درباره قیمت خودرو؛
خودرو گران تر می شود؟

»منوچهر منطقی« - معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت- در 
پاسخ به این سوال که طبق مصوبات قبلی، قیمت خودرو هر 
۶ ماه یک بار باید تغییر کند و در همین راستا، خرداد ماه موعد 
تغییر قیمت خودرو است، آیا وزارت صمت برنامه ای برای تغییر 
قیمت دارد یا خیر، اظهار کرد: هنوز هیچ تصمیمی در مورد 
تغییر قیمت کارخانه ای خودرو نگرفته ایم اما نکته این است که 
فعلاً وقتِ تغییر قیمت خودرو در کارخانه نیست. برای تغییر 
قیمت خودرو باید بررسی های زیادی انجام شود و احتمالاً تا 

فصل تابستان به طول بکشید.
وی ادامه داد: نکته این است باید هزینه های خودروسازی 
کاهش یابد در این صورت، قیمت خودرو در کارخانه هم چندان 
دستخوش تغییر نمی شود؛ در واقع مدیریت قیمت خودرو در 
دو بخش انجام می شود که یک بخش توسط خودروساز و یک 

بخش توسط وزارت صمت انجام می شود.
منطقی به بازار خودرو اشاره و تاکید کرد: در حال حاضر قیمت ها 
در بازار آزاد بسیار بالاست بنابراین در صورت واردات خودرو و 
متعادل شدن وضعیت عرضه و تقاضا، قیمت خودرو در بازار 
ریزش می کند که می تواند نکته مثبتی برای جلب رضایت 

مشتریان تلقی شود.

بندبازی با مهارت؛

روی دره فلاکت!

اجتماعی

گزارش

صنعت

با صدای زنگ ساعت گوشی از خواب بیدار شدم و پسرم 
را صدا زدم: »علی، بابا پاشو، پا شو دیگه دیر شد . این همه 
می گم شب زود بخواب«. علی خمیازه کُنان در جایش 
غلتی زد و گفت: »بابا دیشب دیر خوابیدم، بزار کمی 
بخوابم«. ماشین را روشن می کنم. دور برگردان را رد کرده 
وارد خیابان اصلی می شوم. چند کوچه مانده تا مدرسه. 
صدایی از موتور ماشین بلند می شود. تق تق... دلهره تمام 
وجودم را فرا می گیرد؛ »واویلا، خدا به ما رحم کنه علی«. 
خودرو را نگه می دارم. »علی جان بابا می تونی تا مدرسه 
بری چند تا کوچه مونده؛ من ماشین رو همین نزدیکی 
به تعمیرکار نشون بدم؟«. علی که دیرش شده: »آره بابا«. 
ماشین را نزدیک تعمیرگاه پارک می کنم. وارد مغازه 
می شوم. سفره صبحانه پهن است و تعدادی جوان با 
لباس های روغنی دور آن نشسته اند. به یکی از آن ها 
می گویم: »اوستا این ماشین ما صدای عجیبی داره 
نگاش می کنی؟« یکی از آن ها که مسن تر بود گفت: 
»باشه میام. بفرما صبحونه«. »نه قربونت، خدا خیرت بده 
دیرم شده«، »برو اومدم«. مکانیک می آید نزدیک ماشین. 
»حاجی چَند مُدتهِ روغن عوض نکردی؟« صدایش مثل 
پتک سنگینی بر سرم فرود می آید؛ »شش ماهی میشه«. 
مکانیک با اعتماد به نفس می گوید: »نه عموجان! وضع 
روغنش بیشتر از اینارو نشون میده«. راست می گوید به 
علت سهل انگاری و این بُرج و آن سر برج کردن کاری که 
نباید بشود شد. »خوب اوستا چشه؟« »باید روغن ۴۰ - ۱۰ 
مارک... بریزی، برو پیش حمید. چند تا مغازه پایین تره. 
اگر صداش تا دو سه روز دیگه نخوابید، باید بازش کنیم. 

اون تیبا رو اونجا می بینی اونم همین مُشکِلو داره«
ترسی که در وجودم بود زیادتر شد. »اوستا جون چی 

روباز کنی؟« جوان مکانیک همان طور که داشت دور 
می شد، ایستاد. برگشت و نگاهی به من کرد و گفت: 
»صافی اویل پمپ یا انگشتی هاشو«. وسط برج است 
و از خرج خانه چیز چندانی نمانده. قدری پول کنار 
گذاشته بودم و قرار بود به زخمی بزنم. ماشین را روی 
چالِ مغازه تعویض روغنی نگاه می دارم و به سمت 
کارگر مغازه می روم. سلام می کنم و جواب می شنوم. آقا 
حمید روغن ۴۰- ۱۰ شرکت... رو داری؟ »آره اصله ۳۷۰ 
تومن)هزار تومان( با تعویض فیلتر هوا و روغن ۴۴۰ 
تومن، ۵۰ تومنم فیلتر بنزینه. عوض کنم؟« تنها شانسی 
که آوردم این بود که مقداری پس انداز داشتم؛ اما دل 
کندن و دادن آن به تعویض روغن اصلاً برایم خوشایند 
نبود. اما اگر الان خرج نمی کردم هزینه تعمیر موتور هم 
اضافه می شد. آقا حمید در پلاستیکی روی موتور را باز 
کرد و با انگشت روغن ماسیده دور آن را رو به من گرفت. 
»عمو جون چند مدته روغنشو عوض نکردی؟ البته از 
سر و صداش که اومدی تو فهمیدم.« حس گناه تمام 
وجودم را در بر می گیرد. چه بگویم؟ »اوستا چند ماهی 
میشه«. »بیشتر از ماهه« راست می گوید سال پیش قبل 

از عید بود »خوب چیکار کنم؟« »عوض کن«. 
در ذهنم چُرتکه انداخته و به حساب و کتاب خرج تا 
آخر ماه پرداختم. چاره ای نبود، برای برقرای ارتباط بهتر 
با اوستا حمید و استفاده از تخفیف گفتم: »آقا حمید 
شما تو مدرسه... درس نخوندید؟« از نگاهش می شد 
فهمید احتمالاً به نیتم پی برد و بدون این که احساسی 
بشود گفت: »نه من اصلا تهران درس نخوندم«. مثل این 
که آب یخی روی سرم ریخته باشند ساکت کنار چال 
تعویض روغن ایستادم تا کار تمام شد. مبلغ را دادم و 

به خانه برگشتم. صدای تق تق کم و خیالم راحت شد. 
در این مواقع اصطلاحی را مثل می زنند: »خدا دوستت 
داشت«. و واقعاً دوست داشت که به موتور ماشین 
آسیبی نرسید و گرنه معلوم نبود دیگر باید از چه شخصی 

قرض می کردم. 
راستش هر وقت یکی از وسایل منزل مثل: یخچال یا 
ماشین لباس شویی یا خودرو بازی در می آورد، آن موقع 
است که چهارستون بدن امثال من بازنشسته بد جوری 
به لرزه می افتد. گفتنی است؛ زندگی من و همردیف 
هایم مثل حرکت بر روی یک طناب بند بازی است که بر 
روی دره عمیق و وحشتناکی به نام »فلاکت« بسته شده 
است که هر ماه باید با مهارت آن را از ابتدا تا انتهای بُرج 
با ظرافت طی کنیم. و گوش شیطان کر اگر اتفاقی خارج 
از پیش بین رُخ دهد دیگر باید سقوطمان به اعماق دره 

فلاکت را حتمی بدانیم.

یادداشت

 اقتصاد کلان

چند نفر برای دریافت یارانه ثبت نام کردند؟
وزیر اقتصاد اعلام کرد: برای ثبت نام از متقاضیان دریافت یارانه شامل افراد جدید و جامانده تاکنون 

۵۰۰ هزار نفر به این سامانه مراجعه کردند. وزارت تعاون هم در این زمینه تلاش های خوبی انجام داده 
است البته این بدان معنا نیست که ایرادی وجود نداشته باشد اما با فرصت یک ماهه برای بررسی 

دهک ها این خطا برطرف می شود.

ثبت نام برای ورود به لیست یارانه ها محدود به گروه 
خاصی نیست و متقاضیان در کنار دو روزی که برای 
آنها به تناسب شماره آخر کد ملی تعیین شده، دو روز 
دیگر هم بدون محدودیت، امکان ثبت نام دارند، حتی 
قرار است فرصت دیگری هم برای کسانی که در این 
مهلت موفق نشدند تعیین شود، بنابراین در صورت 
نبود مشکلی در سامانه ثبت نام، فعلا فرصت برای آنها 

فراهم است.
ثبت نام از جاماندگان یارانه از روز ۲۷ اردیبهشت شروع 
شده است، اما باید توجه داشت که این محدود به 
کسانی نیست که از یارانه جدید ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
تومانی اخیر حذف یا جامانده و برای آن اعتراض 

کرده بودند، بلکه این فرصت به استناد تکلیف قانون 
بودجه ۱۴۰۱ برای تمامی کسانی است که متقاضی 
دریافت یارانه هستند حتی خانوارهایی که از ابتدای 
شروع پرداخت یارانه یعنی از سال ۱۳۸۹ هم در لیست 
یارانه بگیران نبوده و هیچ گاه یارانه ای دریافت نکرده اند 
یا در  به هر دلیلی حذف شده و  یا کسانی که  و 
سال های قبل انصراف داده بودند، می توانند  ثبت نام 
را انجام دهند تا درخواستشان مورد بررسی قرار گیرد.

ثبت نام، تضمین برقراری یارانه نیست
در ثبت نام جدید شرکت می کنند،  نفر  اینکه چند 
مشخص نیست ولی اگر جمعیت کشور را حدود 
اینکه  با توجه به  ۸۵ میلیون نفر در نظر بگیریم 
یارانه جدید ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی برای حدود ۷۲ 
میلیون نفر واریز شده است، حدود ۱۳ میلیون نفر 
دیگر و به عبارتی همه کسانی که یارانه نمی گیرند، 
امکان ثبت درخواست دارند ولی این ثبت نام به معنی 
تضمین تائید آنها و وارد شدن به لیست یارانه بگیران 
سوی  از  که  ثبت نام هایی  اطلاعات  بلکه  نیست 
جهت  می شود،  انجام  یارانه ها  هدفمندی  سازمان 
تعیین دهک به وزارت رفاه ارسال خواهد شد و بعد 
انجام بررسی های لازم، در صورت واجد شرایط بودن 
متقاضی، خانوار به جمع یارانه بگیران اضافه و یارانه 
معوق، از اردیبهشت امسال به تناسب دهکی که در 

آن قرار دارند، برقرار و واریز می شود.
سازمان هدفمندی قول داده باز هم زمان بدهد

اما درباره زمان ثبت نام، این حائز اهمیت است که 
باید در مرحله اول، متقاضیان بر اساس کد ملی اقدام 
کنند؛ افرادی که عدد آخر کد ملی آنها زوج است 
برای روز گذشته یعنی ۲۷ اردیبهشت و امروز )۲۸ 
اردیبهشت( فرصت ثبت نام دارند ولی اگر در این دو 
روز نتوانند ثبت نام کنند در هفته آیند در روزهای 
شنبه ۳۱ اردیبهشت  و یکشنبه اول خردادماه می توانند 
بدون محدودیتی برای  کد ملی، جهت ثبت نام اقدام 
کنند. همچنین برای کسانی که آخرین عدد کد ملی 
آنها فرد است، دو روز دوم یعنی پنج شنبه و جمعه 
همزمان با ۲۹ و ۳۰ اردیبهشت ماه، مهلت تعیین 
شده تا ثبت نام کنند، این گروه نیز اگر در این دو روز 
موفق نشدند، در ۳۱ اردیبهشت و اول خرداد، می توانند 

ثبت نام  کنند.
اگر کسانی بودند که باز هم نتوانستند در این فرصت ها 
فرایند ثبت نام را طی کنند، باید منتظر تعیین مهلت 
جدید باشند، چراکه قرار نیست ثبت نام بعد از این 
مهلت ها متوقف شود بلکه تاریخ جدید اعلام خواهد 
شد؛ سازمان هدفمندی یارانه ها نسبت به این موضوع 
قول داده است. ثبت نام برای دریافت یارانه به این 
ترتیب است که سرپرست خانوار، ابتدا برای کسب 
اطلاع از آخرین وضعیت ثبت نام خود، کد دستوری 
#کد ملی*۴۳۸۵۷*۴* را شماره گیری  و سپس  با 
مراجعه به آدرس اینترنتی my.gov.ir نسبت به ثبت 

درخواست برقراری یارانه خانوار خود اقدام می کند.

فرآیندی بدون محدودیت؛ 
چه کسانی و تا چه زمانی می توانند برای یارانه ثبت نام کنند؟

داود مبهوت
روزنامهنگار
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البرز
کشف بیش از 1۵0 تن کالای مصرفی احتکاری در استان

»سعید نوراللهی« -معاون اجرایی اداره کل تعزیرات حکومتی البرز- از کشف بیش از ۱۵۰ تن کالای اساسی مصرفی احتکار 
شده طی چند روز اخیر در این استان خبر داد. وی گفت: از مجموع کالاهای کشف شده طی یک هفته اخیر ۹۴ تن 

شکر بوده که ۸۴ تن آن مربوط به مصارف صنفی و صنعتی و ۱۰ تن دیگر مربوط به مصرف خانگی بوده است.

»رئیس کل دادگستری البرز«:
مدیران اهمال  کار در زمینۀ تغییر کاربری اراضی استان 

تحت پیگرد قانونی قرار می  گیرند

رئیس کل دادگستری البرز با اشاره به بازداشت یکی از مدیران 
شرکت توزیع برق این استان گفت: دستگاه قضایی در راستای 
مقابله قاطع با تغییرکاربری ها، با اهمال و ترک فعل مدیران در 

این حوزه  برخورد خواهد کرد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی دادگستری 
البرز، حسین فاضلی هریکندی با اعلام جلوگیری از تغییرکاربری 
غیرمجاز و آزادسازی ۸۰ هکتار از اراضی در معرض تغییر کاربری 
در شهرستان ساوجبلاغ افزود: این اقدام کمتر از ۲۴ساعت پس 
از دستور و تاکید رییس قوه قضائیه در جلسه دوشنبه هفته 
جاری  »شورای عالی قضایی« مبنی بر ضرورت تداوم مقابله 
با تغییرکاربری های غیرمجاز و اجرای تبصره ۲ ماده ۱۰ قانون 
حفظ کاربری اراضی زراعی و باغها، در روستاهای »اغَشت«، 
و»باغبانکلا« واقع در بخش چندار در حوزه قضایی شهرستان 

ساوجبلاغ انجام شد.
رئیس کل دادگستری استان البرز بیان داشت:  این  اراضی 
آزادسازی شده، معادل یک هزار و ۸۰ میلیارد تومان ارزش 

اقتصادی دارند.
فاضلی هریکندی افزود: مساحت اراضی زراعی و باغ هایی که 
از تغییر کاربری آن ها جلوگیری شده در مجموع حدود ۸۰ 
هکتار است که شامل بیش از ۴۸ مورد دیوارکشی غیرمجاز 
به طول تقریبی سه هزارو 500 متر ر، ۱۲ مورد بنای غیرمجاز در 
حال ساخت به مساحت تقریبی 2 هزارو500 متر مربع، بیش از 
۱۴مورد محوطه سازی به مساحت تقریبی  یک هزار و 500 متر 

مربع ، سه  آلاچیق به مساحت تقریبی ۱۰۰متر مربع، ۲۰مورد 
انباشت مصالح ساختمانی به مساحت تقریبی ۵۰۰ متر مربع 
و بیش از هشت مورد گودبرداری به مساحت تقریبی ۵۵۰ متر 

مربع برای استخر بوده است.
رئیس شورای حفظ حقوق بیت المال در امور اراضی و منابع 
طبیعی استان البرز با اشاره به تبیین اولویت های ۱۵گانه ابلاغی 
رییس قوه قضائیه در سال جاری تصریح کرد: یکی از این 
اولویت ها بر ضرورت اهتمام هرچه بیشتر در صیانت از حقوق 
عامه به ویژه در امر مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز، تغییر 
کاربری اراضی و برخورد متناسب با مسئولانی است که در این 

زمینه کوتاهی می کنند، تاکید دارد.
وی در ادامه با ذکر برخی هشدارها به افراد سودجو، خریداران و 
دستگاه های متولی گفت: به افراد سودجو  و فرصت طلب که با 
خرید اراضی زراعی و باغ ها از مردم نسبت به تفکیک و قطعه 
بندی غیرمجاز جهت ویلاسازی اقدام می کنند، تذکر می دهیم 
که صرف تفکیک و خردکردن اراضی به این منظور، جرم و قابل 
تعقیب خواهد بود و در این خصوص نیز پرونده هایی طرح و در 

حال رسیدگی است.
فاضلی هریکندی همچنین به خریداران نیز متذکر شد: مردم 
توجه کنند که برای جلوگیری از اتلاف سرمایه و اموال خود به 
واسطه تخریب ساخت و ساز غیرمجاز، قبل از هرگونه ساخت و 

ساز، باید از جهاد کشاورزی منطقه مجوز اخذ کنند.
رئیس کل دادگستری البرز  با تاکید بر اهتمام  بیشتر دستگاههای 
متولی در حوزه اراضی از قبیل جهاد کشاورزی و منابع طبیعی 
استان برای جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز در مراحل 
اولیه شروع ساخت و سازها، تاکید کرد: دادگستری کل استان 
با هرگونه ارائه خدمات و واگذاری انشعاباتی از قبیل برق، آب و 
گاز به ویلاهای غیرمجاز بدون اخذ مجوز قانونی از جمله تاییدیه 

جهاد کشاورزی برخورد جدی و قاطع خواهد داشت.
وی با اشاره به بازداشت اخیر یکی از مدیران شرکت توزیع برق 
استان البرز به اتهام واگذاری اشتراک غیرمجاز متذکر شد: در 
اجرای سیاست های اعلامی رئیس قوه قضائیه، دادگستری 
کل استان البرز در سال جاری علاوه بر ادامه مقابله قاطع با 
تغییر کاربری ها، با اهمال و ترک فعل مدیران در این حوزه هم 

 برخورد خواهد کرد.

»عبداللهی« تأکید کرد: 
لزوم آگاهی مردم از اهداف عادلانه  سازی یارانه  ها

ضرورت پرورش گیاهان دارویی در اقلیمِ مناسب؛
در همایش ملی توسعۀ پایدار در زارعت گیاهان دارویی 

برای تکمیل واکسیناسیونِ کرونا؛چه گذشت؟
البرزی  ها بشتابند!

استاندار البرز با اشاره به تبلیغات منفی و فرصت طلبانه 
دشمنان، گفت: مردم اگر از اهداف عادلانه سازی یارانه ها 

آگاه شوند، همراهی و استقبال بیشتری می کنند.
به گزارش »دنیای هوادار«، مجتبی عبداللهی روز گذشته در 
نشست صمیمی با روسای اتحادیه های مرکزی استان البرز 
افزود: دولت، سال گذشته حدود ۳۲۰ هزار میلیارد تومان 
یارانه برای تهیه ذرت، سویا، جو، کنجاله سویا، روغن خوراکی، 

گندم، دارو و تجهیزات پزشکی یارانه اختصاص داد.
استاندار البرز گفت: بر این اساس این یارانه ها در خط اول 
به وارد کننده ها می رسید و در بطن جامعه و سفره مردم 

تاثیر چندانی نداشت.
وی افزود: در گذشته دولت گندم را کیلویی پنج هزار تومان 
از کشاورز خریداری می کرد و طی فرآیندی به آرد می شد و 
قیمت تمام شده برای دولت حدود ۹ هزار تومان بود که بنا به 
تناسب تقاضا در چند نرخ ۶۵۰ تومان، ۹۵۰ تومان و  ۲ هزار و 

۷۰۰ تومان به دست صنف و صنعت می رسید.
عبداللهی گفت: اکنون گندم با هدف حمایت از تولید، از 
کشاورز ۱۱ هزار و ۵۰۰ خریداری می شود و طی فرآیندی به 
آرد تبدیل می شود و قیمت تمام شده برای دولت به  ۱۶ 
هزار تومان می رسد ولی با همین نرخ به بازار عرضه می 
شود و البته تفاوتی در قیمت نان مردم نخواهد داشت و 
در ازای فروش نان، تفاوت قیمت از سوی دولت به نانوایان 

پرداخت می شود.
وی افزود: آرد مصرفی در کشور ۱۳ الی ۱۴ میلیون تن در سال 
است و تولید داخلی حدود ۵.۵ میلیون تن است و باقی این 

نیاز از طریق واردات تامین می شود.
استاندار البرز گفت: ۳۰ درصد مصرف گندم و ۷۰ درصد دانه 

تامین  اوکراین  و  روسیه  در کشورهای  دنیا  روغنی  های 
می شود و اکنون علاوه بر اینکه خشکسالی در جهان بیداد 
می کند، جنگ روسیه و اوکراین نیز مزید بر علت شده که 
وضعیت گندم و دانه های روغنی در جهان تحت تاثیر این 

امر قرار گیرد.
وی افزود: یارانه هایی که در گذشته برای گندم و بسیاری 
و  دلالان  درازی  دست  بسترساز  داشت،  وجود  اقلام  از 
قاچاقچیان به یارانه ها می شد چراکه با صادرات غیرقانونی 
این محصولات به سودهای هنگفتی می رسیدند ولی مردم 

نفعی از آن نداشتند.
عبداللهی گفت: از سوی دیگر نیز دولت برای افزایش نقدینگی 
تولیدکنندگان، نانوایان و در واقع صنف و صنعت تسهیلات 

ویژه ای در نظر گرفته است.
استاندار البرز بیان داشت: همه باید در کنار هم مانند یک تن 
واحد و یک خانواده در جهت ایجاد تحول اقتصادی با هدف 
ارتقا معیشت و افزایش بهره مندی مردم از یارانه ها همراهی 

و اقدام کنیم.
وی با اشاره به اینکه مردم، ولی نعمت ما هستند و همواره 
پای آرمان های انقلاب ایستاده اند، ادامه داد: اقدام بر اساس 
خردجمعی و رویکرد همدلانه همواره نتیجه بخش بوده است.

عبداللهی گفت: دولت با شجاعت و شهامت وارد عمل شده و 
درصدد حل مشکلات اقتصادی کشور است تا تحول بزرگی در 

این زمینه حاصل شود.
وی با بیان اینکه صنوف البرز همواره افرادی منصف و همراه 
بوده اند، افزود: نظارت ها و مراقبت ها از بازار ادامه دارد و از 
مردم عزیز نیز انتظار می رود از ایجاد انبارهای احتکار خانگی 

پرهیز کنند.

عضو هیات علمی موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اهمیت صیانت از گونه 
های گیاهی در کشور گفت  پرورش گیاهان دارویی باید 

در اقلیم مناسب انجام شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، »ولی اله مظفریان« روز گذشته 
در همایش ملی توسعه پایدار در زراعت گیاهان دارویی 
در مرکز آموزش عالی امام خمینی )ره( مشکین دشت 
فردیس افزود: اگر بخواهیم در ارتباط با توسعه گیاهان 
با اقالیم  دارویی حرفی برای گفتن داشته باشیم باید 
رویشی و رویشگاه های گیاهان آشنا باشیم و گیاهان را در 
طبیعت  و در خاستگاه های  اصلی خودشان کشت کنیم.

وی با اشاره به اینکه در کشور ایران ۸۲۵ گونه گیاه دارویی 
وجود دارد، افزود: از این تعداد حدود ۴۰۰ گونه در طب 

سنتی ایران مصرف می شود.
مظفریان گفت: در باغ گیاه شناسی ایران حدود چهار هزار 
نمونه گیاه بصورت زنده نگهداری می شود که بخشی از آن 

ها دارویی هستند.
عضو هیات علمی موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع 
گفت: در باغ گیاه شناسی ایران بیش از ۱۵۰ هزار نمونه  
گیاهی جمع آوری شده که معرف هشت هزار و ۵۰۰ گونه 

گیاهی کشور است.

مظفریان افزود: امروز وضعیت جنگل ها و مراتع در کشور 
مناسب نیست و روز به روز از وسعت آن ها کاسته می 
شود؛ از  ۳.۴ میلیون هکتار جنگل شمال ایران داشتیم و 
۱۰ میلیون هکتار جنگل زاگرس در دهه ها تاکنون بخش 
زیادی از آن ها بواسطه تخریب انسانی و زیست محیطی 

از بین رفته است.
وی افزود: بسیاری از گونه های مفید و گونه هایی که ارزش 
اقتصادی داشتند مانند راش و بلوط طی سال ها برداشت 

کردیم و گونه های جنگلی نامناسب باقی مانده است.
وی در پایان یادآور شد: امروز بخش زیادی از  ۹۰ میلیون 
هکتار مراتع کشور بواسطه چرای بی رویه دامی و تخریب 

زیست محیطی از بین رفته است.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی استان البرز از مردم 
این استان خواست برای تکمیل واکسیناسیون کرونا به مراکز 

بهداشتی درمانی مراجعه کنند.
به گزارش »دنیای هوادار«، دکتر »شهاب مستوفی « روز 
گذشته با اعلام این خبر گفت: این روزها شاهد کاهش 
مراجعه مردم به مراکز بهداشتی درمانی برای واکسیناسیون 

کرونا هستیم که جای نگرانی دارد.
وی بیان داشت: انتظار می رود مردم استان البرز برای دریافت 
دزهای دوم و سوم واکسن کرونا اقدام کنند ضمن آنکه 
افرادی که باید دز چهارم واکسن کرونا را دریافت کنند نیز به 

مراکز بهداشتی درمانی مراجعه نمایند.
معاون دانشگاه علوم پزشکی البرز با اشاره به نتایج موثر 
واکسیناسیون در کاهش ابتلا به کرونا در استان و کشور 
گفت: اکنون شاهد وضعیت مناسبی بلحاظ کنترل کرونا 
در البرز هستیم و اگر مردم واکسیناسیون را تکمیل کنند 

وضعیت بهتر خواهد شد.
تابعه  از مجموع هفت شهرستان  اکنون  افزود:  مستوفی 
استان البرز پنج شهرستان کرج، فردیس، ساوجبلاغ، چهارباغ 
و نظرآباد در وضعیت آبی و ۲ شهرستان طالقان و اشتهارد زرد 

کرونایی هستند.
معاون دانشگاه علوم پزشکی همچنان به مردم توصیه کرد که 
استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی را فراموش نکنند 

و واکسیناسیون را کامل کنند.
وی با بیان اینکه وضعیت البرز به لحاظ کرونایی ثابت است 
،یادآور شد: این روزها شمار مراجعه بیماران و بسترهای 
و  مانده  باقی  پایین  سطح  در  البرز  استان  در  کرونایی 
امیدواریم با همکاری بیشتر مردم بتوانیم این بیماری را 

ریشه کن کنیم.

قــوۀ قضائیــه

ســلامت

ری اســتاندا

محیــط زیســت
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فرهنگی

دست به نقد
نگاهی به فیلمِ »سر انگشتان فرشته«؛

ایده های خامِ به سرانجام نرسیده
مردی  حکایت  »فیلم 
است که ابتدای آن آرزویی 
فیلم  طول  تمام  می کند، 
نمایش تقدیری است که او را 
به سمت آرزویش می کشاند و ما نیز در این راه به او کمک 

می کنیم«.
توضیح بالا، عین جملات صریحی است که در ابتدای 
فیلم »سر انگشتان فرشته« نوشته می شود تا به مخاطب 
بگوید اصل داستان فیلمی که دارد می بیند چیست. در 
این توضیح، دو مسئله مورد تاکید قرار گرفته است: 
»آرزوی شخصیت اصلی« و »تقدیر او«. ما با یک فیلم 
معناگرا طرف هستیم که یک خط داستانی ظاهری دارد 
دیگری  داستان ظاهری، »حرف«های  این  بستر  در  و 
می خواهد بزند که قرار است به کمک استعاره و مجاز 
بیان شود. داستان ظاهری فیلم در گونۀ »جاده ای« است 
و ساختار فیلم نامه را برمبنای موقعیت های منزل به 

منزل در طول سفر قهرمان پی ریزی می کند.
در این نوشتار می خواهم بیان کنم که چرا انبوهی از 
تا  نمی دهد  اجازه  فیلم نامه،  ضعف های  و  مشکلات 
نقش آفرینی های  و  آقالر  محسن  مینی مالِ  ایده های 
به یادماندنی و درخشان  بازیگرانش، یک تجربۀ  خوب 
خاموش شدن  با  فیلم  درام  موتور  بگذارد.  یادگار  به 
اتومبیل یک زوج نچندان خوشبخت و رفتن شوهر )با 
بازی همدلی برانگیز آرش مشورت( بدنبال بنزین استارت 
می خورد. سپس دست تقدیر، این مرد را در موقعیت یک 
تصادف رانندگی می اندازد تا او را مصمم به انجام یک 

سفر جاده ای در دل طبیعت الموت بکند.

نخستین مشکل فیلم نامه این است که منطق دراماتیک 
داستانش، با تصمیمات و اتفاقاتی که شخصیت اصلی 
را به سفر وا می دارد سنخیت ندارد و گویی فیلم ساز برای 
زدن »حرف«هایش می خواهد به زور در روند داستان 
فیلم  آدم های  گفتار  و  رفتار  اینکه  بدون  ببرد،  دست 
با موقعیتی که در آن قرار گرفته اند همخوانی داشته 
باشد. این همان مشکلی است که در بعضی فیلم های 
پُر»حرف«ِ ابراهیم حاتمی کیا مثل »خروج« هم وجود 

دارد و حکایت کُت و دکمه را به ذهن متبادر می کند.
از  پس  اصلی  شخصیت  فرشته«،  انگشتان  »سر  در 
بر  داروهای  و  کرده  تصادف  موتورسیکلتِ  مشاهدۀ 
زمین ریخته، ابتدا به پلیس زنگ می زند تا دربارۀ وقوع 
بیایند و  از آن ها بخواهد که  تصادف گزارش دهد و 
موتور را تحویل بگیرند. ناگهان اما تصمیم می گیرد که 
محل را ترک کند و خودش موتور را به دستِ صاحبش 
که  تلفنی  و  موتور  همراه  داروهای  احتمالا  برساند. 
فوریت رساندن داروها را طلب می کند، در این تصمیم 
اولا شخصیت  که  است  این  اما  مشکل  است.  مؤثر 
اصلی فیلم، چندان موتورسواری بلد نیست و ثانیا هنوز 
نمی داند که موتور را باید به کجا تحویل دهد و حتی 
وقتی روستای محل زندگی صاحب داروها را از 118 
می پرسد، نمی تواند مطمئن باشد که جایی که داروها 
را نیاز دارند، در آن روستاست یا مثلا در بیمارستانی در 
اطراف همین شهر. در واقعیت کسی که موتورسواری 

بلد نیست و از مقصد هم اطمینان ندارد، چه دلیلی 
کند؟  امتناع  پلیس  به  تحویل دادن موتور  از  که  دارد 
بگذریم که فیلم پس از آن تلفن، دیگر هیچ نشانه ای 
انگیزۀ  گویی  و  نمی دهد  نشان  ما  به  داروها  آن  از 
شخصیت اصلی فقط رساندن موتورسیکلت به صاحب 

آن شماره تلفن است و نه انتقال داروها.
غیرمنطقی بودن رفتار شخصیت اصلی، فقط منحصر به 
تصمیمش برای سفر به روستای کامان نمی شود. رفتن 
را  روستا  به  سفرش  خلال  در  پمپ بنزین  به  او  دوبارۀ 
هم نمی فهمیم. اگر قرار است موتور را به دست صاحب 
احتمالی اش برساند و برگردد، چرا الان بنزین می گیرد؟ 
جالب است که وقتی شخصیت اصلی به زمین آن کشاورز 
می رسد و به کشاورز کمک می کند تا موتور برق را با بنزینِ 
همراهش راه بیندازد، شخصیت اصلی تصریح می کند که 
کشاورز حق دارد هرچقدر بیشتر که لازم است از بنزین 
استفاده کند چون او دوباره در مسیر بازگشت می خواهد 
بنزین بخرد. خب حمل بنزین در این جاده های بی چراغ، آن 
هم توسط کسی که موتورسواری به قدر کفایت بلد نیست، 
چه توجیهی دارد؟ مگر نمی توانست از ابتدا بنزین را فقط 
در راه برگشت بگیرد؟ باز انگار فیلم ساز تمهید منطقی تری 
ذهنش  به  جاده  در  اصلی  کشته شدن شخصیت  برای 
نرسیده و بصورت غیر قابل باور، تصمیمات ساده لوحانه و 

سهل انگارانه ای برای او طراحی کرده است.
بلحاظ معنایی در »سر انگشتان فرشته« به گمان من 
تناسبی  هم  با  چندان  که  داریم  محوری  مفهوم  سه 
پیدا نمی کنند و مهم تر اینکه بخاطر ضعف درام پردازی، 
نمی توانند از دل داستان و موقعیت های دراماتیک فیلم 

ساخته و بیان شوند. اولین مفهوم برجسته که در آن متن 
توضیحی ابتدای فیلم هم بدان تاکید شده، »آرزو« است. 
شخصیت اصلی در گفت وگوی ابتدای فیلم با همسرش 
اشاره می کند که دوست دارد مثل دوران کودکی اش بر 
آرزوی پیش پاافتاده ای  دراز بکشد. چنین  روی علف ها 
واقعا پتانسیل تبدیل شدن به دغدغه و غایت فیلم را ندارد 
و اگر هم مثلا نمادی از سرزندگی و میل به زیستن )مشابه 
توت در »طعم گیلاس«( باشد، بخاطر عدم آکسان گذاری 
در متن، کارکردش را از دست می دهد و چه بسا مخاطب 
اصلا فراموش کند که شخصیت اصلی در ابتدای فیلم 

چنین چیزی را بیان کرده است.
پایان بندی فیلم نیز که آشکارا وامدار »طعم گیلاس« 
در  زندگی  و  مرگ  تقابل  پررنگ نبودن  بخاطر  است، 
فیلم نامه، در سطح یک تقلید ضعیف می ماند و اصلا 
نمی تواند حسی مشابه با آن میل سرشار به جاودانگی و 
زیستن در فیلم کیارستمی را بازسازی کند. به یاد بیاورید 
که کل پلات سادۀ »طعم گیلاس«، حول محور تلاش 
آقای بدیعی برای یافتن کسی که در خودکشی به او کمک 
کند، می چرخید و کدهایی می دیدیم که دل دل کردن او 
برای انجام خودکشی را به ما می رساند و بنابراین آن پایان 
ساختارشکنانه و شیطنت آمیز، می توانست یک انتخاب 

بکر برای مقصد آن مسیر بشمار بیاید.
مفهوم بعدی البته در فیلم پررنگ تر است و کاش آن 
متن ابتدای فیلم و این پایان بندی الصاقی وجود نداشت 

که تأکیدی برخلاف روند پیرنگ بر مفاهیم تحمیلی در 
اوایلش یک  انگشتان فرشته« در  فیلم نامه کند. »سر 
آندری  »نوستالژیا«ی  به  واضح  خیلی  و  آشکار  ارجاع 
تارکوفسکی می دهد که نوید تبعیت از آن فیلم شاعرانه 
را به همراه دارد. در »نوستالژیا«، آندری گورچاکوف پس 
از تاثیرپذیری از یک مرد روشن ضمیر به نام دومنیکو، 
خالی حمل  استخر  یک  طول  در  را  روشن  یک شمع 
سبک  امتداد  در  می دهد.  جان  که  جایی  تا  می کند 
را  کردم  توصیف  که  موقعیتی  تارکوفسکی،  شاعرانۀ 
شاید بتوان نوعی »ایثار«ِ مومنانه برای آگاهی بخشی در 
جامعه تلقی نمود که در این مدل سینمای استعلایی 
و پر از نماد و نشانه، پذیرفتنی است. در »سر انگشتان 
فرشته« نیز قرار است سفر شخصیت اصلی به روستای 

کامان برای رساندن موتور سیکلت به صاحبش، حکم 
آن ایثار در »نوستالژیا« را داشته باشد. اما صرف نظر از 
اینکه منطق رئالیستی بر کلیت داستان و لحظات فیلم 
غیرمنطقی بودن  بر  مبنی  که  اشکالاتی  است،  حاکم 
عملکرد شخصیت اصلی بیان کردم، باعث می شود که 
تاثیرگذاری این مضمون بشدت ناچیز باشد و در زمانی 
که انفجار موتورسیکلت را می بینیم، هیچ حس انسانی 
و عمیقی نداشته باشیم و فقط یک غافلگیری داستانی 

را تجربه کنیم.
شباهت های اندکی هم بین حس دلتنگی و سرگشتگی 
آندری گورچاکف در »نوستالژیا« و شخصیت اصلی در »سر 
انگشتان فرشته« می بینیم که باز بدلیل لکنت فیلم نامه 
بزنگاه های  تعبیه نکردن  و  شخصیت  شناساندن  در 
و  دلتنگی  حس  این  سینماییِ  بیانِ  برای  چشمگیر 
آرزوی  مثلا  نمی شود.  حاصل  موفقیتی  سرگشتگی، 
شخصیت اصلی )همان دراز کشیدن بر روی علف ها( را 
مقایسه کنید با آن همه رؤیا و ایماژ و تصاویر شاعرانه 
از خاطرات و نوستالژی های گورچاکف در »نوستالژیا« که 

حدیث نفس خود تارکوفسکی در تبعید بود.
مضمون پررنگ دیگر در فیلم، مسئلۀ »تقدیر« است که 
اصولا در سینما بطور نسبتا آسانی قابل پرداخت است، 
ایجاد  و  وقایع  و معلولی  برهم زدن سیر علت  با  زیرا 
غافلگیری، می توان به آن دامن زد. در فیلم نامۀ »سر 
داریم  زیادی  درشت  و  ریز  اتفاقات  فرشته«  انگشتان 

قسمتِ سومِ »آتشبس« ساخته خواهد شد
شورای صدور پروانه ساخت سینمایی در جلسه اخیر با سه فیلم نامه موافقت کرد. فیلم نامه های ستاره سینما به 

تهیه کنندگی احسان ظلی پور و کارگردانی و نویسندگی عادل تبریزی، آتش بس ۳ به تهیه کنندگی محمد نیک بین و 
کارگردانی و نویسندگی تهمینه میلانی و عطرآلود به تهیه کنندگی یوسف منصوری )حوزه هنری( و کارگردانی هادی 

مقدم دوست و نویسندگی حسین حسنی، موافقت شورای پروانه ساخت سازمان سینمایی را اخذ کردند.

مهران زارعیان
نویسندهومنتقد

خاموش شدن  می زند.  رقم  را  آن ها  تقدیر  دست  که 
ماشین در میانۀ راه، تعطیل بودن پمپ بنزین، تصادف 
با موتورسوار، گم کردن راه و مهم تر از همه، آن انفجار 
شوکه کننده در انتهای فیلم. شاید تنها مضمونی که در 
فیلم به خوبی پرداخته شده و در پلات قصه، تأکیدهای 
کافی بر روی آن وجود دارد، همین »تقدیر« باشد که 
وجه تسمیه فیلم نیز بنا به گفتۀ محسن آقالر، ناظر بر 
و یک تصویر  است  فرشتگان  توسط  نشان دادن مسیر 

استعاری از »تقدیر« می سازد.
الگوی سفر قهرمان در این فیلم صورتی عبث و خنثی 
اصلی  شخصیت  در  تغییری  و  تحول  هیچ  ما  دارد. 
نمی بینیم. این سفر و تجربیاتی که منزل به منزل از آن 
کسب می شود، تأثیری بر بینش شخصیت اصلی ندارد 
و حتی می توان گفت که عمدۀ این موقعیت ها بی ربط 
اتوبوس  راننده  با  و بدون کارکرد است. صحبت کوتاه 
نصّاب  مرد  با  گفت وگو  ندارد.  معنایی  هیچ  بداخلاق 
بیلبورد حول اهمیت اصالت )زمین های آبا و اجدادی( 
مطرب  مرد  با  گفت وگو  می چرخد.  انسان ها  ارتباط  و 
به  اپراتور  زن  با  گفت وگو  است.  ازدواج  دربارۀ  راننده 
نصیحت بیجای شخصیت اصلی می انجامد که با توجه 
به عقبه ای که از پرخاش های همسر او می بینیم، بنظر 
نمی رسد فرد موجهی برای توصیه به یک زوج تازه عقد 
کرده باشد. هم صحبتی با پسرک پخش کنندۀ اعلامیه 
دربارۀ تفاوت آدم های پولدارها در نحوۀ عزاداری است. در 
پمپ بنزین علاقۀ متصدیِ ناتوان در تکلم، به ازدواج را 
می بینیم. کشاورز نیز درباره دردسرهای مدیریت زمینش 
و داستان نمایش نامۀ دخترش توضیح می دهد. شاید 
یک نفر بگوید که جمعِ بُرداری و برآیند تمام این ها قرار 
است، میل به زیستن و زندگانی را برساند، اما چندان 
وجود  موقعیت ها  این  در  حس آفرینی  و  جذابیت 
ندارد که تأثیرگذاری ایجاد کند. بیشتر این دیالوگ ها، 
پیش پاافتاده هستند و در ذیل »اولین چیزی که به ذهن 

می رسد« جای می گیرند.
با تمام این توصیفات منفی دربارۀ فیلم »سر انگشتان 
فرشته«، نمی توان انکار کرد که محسن آقالر در نخستین 
ایده های  تجربۀ سینمایی خود، ریسک بسیاری کرده و 
جالبی را نیز در ذهن داشته است. دست کم یکی از ایده های 
آقالر در فیلم با ظرافت طراحی شده و در پایان نقدم لازم 
می دانم توصیفش کنم. علاوه بر عنوان فیلم که به »فرشته« 
به عنوان یک تمثیل زیبا دلالت دارد، یک ترجمان بصری 
فیلم  در  بسیار درستی  زمان  در  داریم که  فرشته  از  نیز 
دیده می شود: شخصیت اصلی در جاده بر زمین می افتد 
و با نگاهی خیره به جاری شدن بنزین بر زمین می نگرد. در 
صحنۀ بعد، شخصیت اصلی به باغی وارد می شود که دو 
دختر بچه با لباس فرشته در آن می دوند و بازی می کنند. 
این موقعیت علاوه بر تأکید دلچسبی که بر الِمان فرشته و 
تقدیر می کند، یک تعلیق خوب هم دارد که در یک لحظه ما 
را از مرگ احتمالی شخصیت اصلی نگران می کند. ای کاش 

بقیۀ ایده های فیلم نیز به این پختگی بودند.

با تمام این توصیفات منفی دربارۀ فیلم »سر انگشتان فرشته«، نمی توان انکار کرد که محسن آقالر در نخستین 
تجربۀ سینمایی خود، ریسک بسیاری کرده و ایده های جالبی را نیز در ذهن داشته است. دست کم یکی از ایده های 

آقالر در فیلم با ظرافت طراحی شده و در پایان نقدم لازم می دانم توصیفش کنم. علاوه بر عنوان فیلم که به »فرشته« 
به عنوان یک تمثیل زیبا دلالت دارد، یک ترجمان بصری نیز از فرشته داریم که در زمان بسیار درستی در فیلم دیده 

می شود: شخصیت اصلی در جاده بر زمین می افتد و با نگاهی خیره به جاری شدن بنزین بر زمین می نگرد. در 
صحنۀ بعد، شخصیت اصلی به باغی وارد می شود که دو دختر بچه با لباس فرشته در آن می دوند و بازی می کنند. 
این موقعیت علاوه بر تأکید دلچسبی که بر الِمان فرشته و تقدیر می کند، یک تعلیق خوب هم دارد که در یک لحظه ما 

را از مرگ احتمالی شخصیت اصلی نگران می کند. ای کاش بقیۀ ایده های فیلم نیز به این پختگی بودند
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ورزشی

نگاهی گذرا به تاریخچه کشتی اصفهان؛

هر شیـشه عقیـق یـمنی نیـست!

دو دوره میزبانی جام جهان پهلوان تختی در تاریخ پرافتخار 
و تکرار نشدنی کشتی اصفهان در اذهان اهالی کشتی دیار 
زاینده رود ثبت و ضبط است. کشتی استان پهناور اصفهان 
اولین بار در دهه ۱۳۷۰ میزبانی در مسابقات بین المللی 
جام جهان پهلوان تختی که از جمله معتبرترین مسابقات 

بین المللی  است را تجربه کرد.
و  بدنی  تربیت  مدیرکل  رحیمی  علیرضا  که  دورانی  در   
سرهنگ رضا رضایی فرمانده پادگان شهید میثمی رئیس، 
اداره آگاهی اصفهان نایب رئیس،   سرهنگ ولی رئیس 
استاد هاشم خان قنبری و مهندس رضا سیف الهی دبیر 
کشتی فرنگی و آزاد بودند، اولین دوره این مسابقات در 
سالن ۳ هزار نفری پیروزی برگزار شد و در تاریخ زرین 
کشتی اصفهان ثبت گردید. دومین دوره این مسابقات در 
۲۵ بهمن ماه ۱۳۸۸ و در دورانی که دکتر غلامرضا شیرانی 
مدیرکل تربیت بدنی )ورزش وجوانان( که خود از کشتی 
گیران شاخص اصفهان  بود و داود شیرانی رئیس هیاتُ 
کشتی استان اصفهان، با حضور کشتی گیرانی از کشورهای 
ترکیه، ارمنستان، جمهوری آذربایجان، قرقیزستان، داغستان 
و کشتی گیران کشورمان به همراه تیمی از اصفهان رقابت 
های بسیار باشکوهی رابرگزار کردند، که از ارزش های زیادی 
نه تنها  میزبانی  با وجود شرایط مطلوب  و  بود  برخوردار 
موجب رضایتمندی تیم های شرکت کننده گردید، که خاطره 

این مسابقات در اذهان اهالی کشتی ماندگار شد.

کشتی گیرانی که از اصفهان در این مسابقات شرکت داشتند، 
عبارت بودند از احمد حقیقت جو و فتاحی در وزن ۵۵ کیلو، 
ابراهیم قریب زاده و منصور زارع شریف در وزن ۶۰ کیلو، 
سیاوش گودرزی در وزن ۶۶ کیلو، بهمن شیخان در وزن 
۷۴ کیلو،  ابراهیم رحیمی در وزن ۸۴ کیلو، محسن زراعتی 
در وزن ۹۶ کیلو و علیرضا ذاکری پسر داریوش ذاکری در 
وزن ۱۲۰کیلو گرم، با مربیگری عباس گودرزی، مرحوم رضا 

قوچانی، فرامرز صالحی و سعید اکرم خانی.
و  نوشتاری  گفتاری،  رسانه های  خبرنگاران  زمان  آن  در 
سیمای اصفهان به این مسابقات مهم به عنوان زمینه ساز 
رشد کشتی در اصفهان و ایجاد انگیزه مضاعف هم برای 
دست اندرکاران هیاتُ کشتی و هم برای جذب نوجوانان و 
جوانان به این رشته ورزشی که به واقع ورزش اول کشورمان 
محسوب می شود از آن یاد کردند که الحق روند رو به رشدی 
آینده این رشته  را به  در اصفهان داشت و اهالی کشتی 
ورزشی امیدوار کرده بود، که برخی اشاره داشتند کشتی 
اصفهان به قهرمانان و پهلوانانش می بالد که بدون اغراق 
مبالغه نمی کردند و واقعیت همین بود، زیرا اصفهان از 
دیرباز دارای کشتی گیران ارزنده ای در کشتی فرنگی و آزاد 
بوده است، با مراجعه به قهرمانان کشتی اصفهان یادی 
کنیم از  زنده یاد پهلوان مهدی مقرب متولد ۱۳۱۱ اصفهان 
که از قهرمانان خوش نام، با مرام و با منش والای انسانی 
و پهلوانی و از افتخارات کشتی آزاد و فرنگی اصفهان و 
در سال  که  بود،  تختی  غلامرضا  پهلوان  همدوره جهان 
۱۹۵۱ مسابقات جهانی هلسینکی فنلاند به مقام چهارم 
نائل آمد و در کسب مقام چهارم تیمی ایران سهم بسزایی 
داشت . درسال ۱۳۳۴ در مسابقات قهرمانی جهان در ورشو 
لهستان عضو تیم ملی کشتی آزاد ایران بود. در سال ۱۳۳۰ 
در مسابقات قهرمانی کشتی آزاد کشور در اراک در وزن سوم 

مقام سوم را کسب کرد.  
مرحوم مقرب درسال ۱۳۳۱ در تبریز در کشتی فرنگی وزن 
چهارم مقام نایب قهرمانی را کسب کرد و در سال ۱۳۳۲ در 
مسابقات کشتی آزاد کشور که در اصفهان برگزار شد در وزن 
چهارم به مقام قهرمانی نائل گردید. در همان سال ۱۳۳۲ 
در اصفهان و در مسابقات قهرمانی کشتی فرنگی در وزن 
چهارم نایب قهرمان شد و در سال ۱۳۳۳ در کشتی آزاد 
قهرمانی کشور در وزن پنجم مقام قهرمانی را کسب نمود. 
در سال۱۳۳۴ در کشتی آزاد قهرمانی کشور در قزوین در وزن 
پنجم سوم شد، در همان سال در قهرمانی کشتی فرنگی 
کشور که به میزبانی آبادان برگزار شد در وزن پنجم عنواندار 
مقام قهرمانی گردید. مرحوم  مهدی مقرب که در سال ۱۳۳۶ 
در کشتی فرنگی مسابقات قهرمانی کشور تهران در وزن 
ششم نایب قهرمان ایران شد. درسال ۱۳۳۸ در کشتی آزاد 

در شیراز در وزن هفتم به مقام سوم نائل آمد. 
در همان سال در کشتی فرنگی کشور دروزن هفتم نایب 
قهرمان شد، درسال۱۳۳۹ در رشت ودر کشتی فرنگی کشور 
در وزن هفتم مقام سوم را از آن خود کرد. در سال۱۳۴۱ 
کشتی آزاد قهرمانی کشور در تهران. در وزن ششم مقام 
دوم را کسب کرد، در همان سال در مسابقات قهرمانی 
کشتی فرنگی در وزن ششم به مقام نایب قهرمانی نائل 
شد. در سال ۱۳۴۲ در کشتی فرنگی کشور در تهران در 
وزن ششم مقام سوم را کسب کرد. زنده یاد پهلوان مهدی 
مقرب پس از دوران قهرمانی به جرگه مربیان پیوست و 
شاگردان شایسته وموفقی را تحویل جامعه ورزش کشتی 
اصفهان و ایران داد. مرحوم مقرب سال ها سرپرست و مربی 
سازنده و موفق کشتی ناشنوایان استان اصفهان بود ودر 
این راه قهرمانان ارزنده ای در سطح کشتی ایران، آسیا، جهان 
و المپیک تربیت کرد و تحویل جامعه کشتی داد که از 
افتخارات آن مرحوم بشمار می آمد، پهلوان مقرب متاسفانه 
در سال ۱۳۷۴ چهره در نقاب خاک کشید و به رحمت ایزدی 
پیوست. روحش شاد و یادش همیشه جاودان و گرامی باد.

یل کشتی اصفهان داریوش ذاکری متولد دهه ۱۳۲۰ اصفهان 
کشتی گیر پر قدرت در کشتی آزاد و فرنگی که کشتی را زیر 
نظر زنده یاد علی اصغر سعادتی مربی اعزامی از فدراسیون 
کشتی ایران فرا گرفت. وی درسال ۱۳۴۲ در کشتی آزاد در 
وزن پنجم سوم شد ، در سال۱۳۴۲ در کشتی فرنگی  نایب 
قهرمان ایران و در سال۱۳۴۳ در کشتی آزاد مقام سوم را 
کسب کرد. پهلوان ذاکری در سال۱۳۴۳ در کشتی فرنگی به 
مقام قهرمانی نائل آمد. در سال ۱۳۴۷ در کشتی آزاد در وزن 
ششم بار دیگر مقام نایب قهرمانی را کسب کرد. در سال 
۱۳۴۸ در کشتی آزاد در وزن هشتم به مقام قهرمانی دست 
پیدا کرد و در سال ۱۳۴۹ نیز در کشتی آزاد و در وزن هشتم 

نوستالژی

یادداشت

بیرانوند با پرسپولیس امضا می کند 
باشگاه آنتورپ بلژیک در پیشنهاد اول خود مبلغ ۷۰۰ هزار دلار را برای صدور رضایت نامه »بیرانوند« پیشنهاد 

داده بود که شنیده می شود این دروازه بان پس از توافق اولیه با باشگاه پرسپولیس، با باشگاه بلژیکی نیز برای 
صدور رضایت نامه به توافق رسیده است. »بیرانوند« قرار است به زودی قرارداد رسمی اش با باشگاه پرسپولیس 

را امضا کند، قراردادی که شنیده می شود مدت آن سه ساله خواهد بود.

اصغر قلندری
نویسندهوروزنامهنگار

صدرات  دوران  در  فدراسیون  نجومی  حقوق های  و  پاداش ها  ماجرای 
شهاب الدین عزیزی خادم روز به روز جذاب تر می شود، رقم هایی که پس از 
بالا گرفتن جنگ عزیزی خادم و هیات رییسه توسط برخی از خبرگزاری ها 
افشا شد تا از پرداختی های عجیب و غریب این مدیر پرده برداشته شود. 

عزیزی خادم بر خلاف وعده و وعیدهای متعدد خود مبنی بر در آمدزایی، 
از همان ابتدا دست به دامان سازمان های دولتی برای کمک مالی شد. 
مشکلات متعدد فدراسیون فوتبال بر هیچکس پوشیده نیست و درحالی 
که فوتبال دوستان با شنیدن وعده و وعیدهای رنگارنگ عزیزی خادم امید 
زیادی داشتند تا این مدیر بتواند اوضاع بد فوتبال را بهبود ببخشد، اما 
عزیزی خادم برخلاف تصورها عمل کرد و درحالی که چندین ماه از برکناری 
او می گذرد، یکی پس از دیگری از کارهایی که بر خلاف قوانین انجام داده 

است رونمایی می شود. 
فدراسیونی که با مشکلات مالی دست و پنجه نرم می کرد و با کمک از 
دولت به دنبال بهبود اوضاع بود چه دلیلی دارد که پاداش هایی با این 
رقم های هنگفت پرداخت کند، مبلغ هایی که بیش از سقف تعیین شده 
توسط هیات رییسه است. این قضیه جایی مورد نقد قرار می گیرد که این 
رقم های نامتعارف از محل اعتبارات دولتی پرداخت شده است و عزیزی 
خادم بدون استفاده از توانمندی ها و برنامه های خود و بدون جذب اسپانسر 
حتی یک ریال هم برای فدراسیون فوتبال در آمدزایی نکرد. حال انتظار 

می رود فدراسیون فوتبال 
مراجع  طریق  از 

بازگرداندن  به دنبال  قانونی 
همین  باشد.  پرداختی  وجوه های 

ریخت وپاش های بدون دغدغه عزیزی خادم 
باعث شده تا فدراسیون در باطلاق بی پولی 
گیر کند و درحالی که مدت زیادی تا جام 
به  نیاز  تیم ملی  و  نمانده  باقی  جهانی 
برگزاری اردو و بازی های تدارکاتی دارد، 
اما فدراسیون برای انجام این مهم پول 
فدراسیون  سرپرست  و  باشد  نداشته 
مانند عزیزی خادم کاسه ی گدایی به 

سازمان های  دنبال  به  و  بگیرد  دست 
پول  خادم  عزیزی  جناب  برود.  دولتی 

بیت المال علف خرس نیست!

خطابِ به »عزیزی« که »خادم« نشد؛

پول علف خرس نیست!

به مقام قهرمانی نائل شد. وی در سال ۱۳۴۹ در کشتی 
فرنگی کشور در وزن هشتم نیز قهرمانی را بخود اختصاص 
داد. دلاور مرد کشتی اصفهان در مسابقات قهرمانی کشتی 
آزاد آسیا ۱۹۷۰ که در بانکوک برگزار شد موفق گردید با اقتدار 
و غلبه برتمامی حریفان به کسب مدال طلای با ارزش آسيا 

نائل شود .
نامی  بالای هفتاد درصد.  اما مرادعلی شیرانی جانباز  و 
ماندگار در تاریخ کشتی جمهوری اسلامی ایران، پهلوان 
بختیاری  اصیل  ایل  از  دلاوری  شیرانی  مرادعلی  حاج 
فرزند برومند زنده یاد مشهدی اسماعیل متولد ۳۰ اسفند 
سال۱۳۳۳)محله بید آباد( اصفهان، سردار جانباز و سرفراز 
هشت سال دفاع مقدس، قهرمان سوم کشتی فرنگی جهان 
در سال ۱۹۷۷ سوئد و رئیس اسبق فدراسیون کشتی ایران 
و رئیس اسبق ورزش وزارت تعاون، کار و امور اجتماعی 
ایران در سال ۱۳۵۲ در قهرمانی کشور )ساری( در وزن ۴۸ 
کیلوگرم به مدال طلا دست یافت ، در سال ۱۳۵۳ قهرمانی 
کشور در اهواز به مقام قهرمانی نائل شد. وی در سال ۱۳۵۴ 
مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی کشور در ایلام در وزن ۵۲ 
کیلوگرم شرکت کرد و به مدال طلا دست پیداکرد ، در سال 
۱۳۵۹ در کشتی فرنگی قهرمانی کشور بروجرد بار دیگر در 
وزن ۵۲ کیلوگرم به مدال طلا دست پیدا کرد.  سردار کشتی 
ایران در سال ۱۹۷۶ در بازیهای المپیک مونترال چهارم شد 
اما در مسابقات جهانی ۱۹۷۷ سوئد  به مدال برنز رسید. 
مراد کشتی ایران قهرمان راه آهن های جهان شد که از دیگر 
عناوین شایسته ای ایشان در سطح کشتی آموزشگاه ها و 

جوانان و بزرگسالان بین المللی باید یاد کنیم.
قهرمان ارزنده کشتی فرنگی ایران افتخار همرزمی با سردار 
شهید حسین خرازی در جنگ تحمیلی و هشت سال دفاع 

مقدس را دارا می باشد. )پایان قسمت اول(

علیرضا آذربرزین
خبرنگار
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پیشنهاد یک تیم اماراتی به فرهاد مجیدی!
فرهاد مجیدی در لیگ بیست و یکم دست به کاری بزرگ زد و به جز قهرمان کردن استقلال در فاصله سه هفته مانده به پایان 
لیگ برتر موفق شد رکورد شکست ناپذیری یک تیم در یک فصل در ادوار لیگ را بشکند.، حالا از یک باشگاه متمول اماراتی که 
در سطح اول این کشور فعالیت می کند، پیشنهادی با مبلغِ بسیار بالا دریافت کرده است، گرچه احتمالِ حضور فرهاد در امارات 

بسیار کم است.

ورزشی

نقلِ قول

نگاهی به حواشی اخیر فوتبال ایران؛

از انتقادات گل محمدی تا ادعای سروش رفیعی

با تمام فراز و نشیب هایی که در فصل  ایران  فوتبال 
بیست ویکم پشت سر گذاشت، با قهرمانی زود هنگام 
آبی پوشان پایتخت به هفته های انتهایی خود نزدیک شده 
است. جذابیت قهرمانی در سه هفته پایانی لیگ به تعیین 
نایب قهرمان و فرار از سقوط به دسته یک تبدیل شده و 
شاید خوشبخت ترین تیم در این سه هفته تیمی باشد که 
بتواند اولین شکست را به استقلال تحمیل کند. با این 
مقدمه نگاه کوتاهی به حواشی فوتبال ایران در روزهای 

اخیر می اندازیم:

انتقاداتوگلایههاییحییگلمحمدی
پرسپولیس  و  ایران  موفق سال های گذشته  سرمربی 
علی رغم  نتوانست  ایران  فوتبال  اخیر  فصل  در 
شایستگی های بسیار تیمش را قهرمان لیگ ایران کند. 
گل محمدی معتقد است: تغییر مدیریت و عدم توانایی 
در خرید بازیکن مناسب و نیز بسته بودن پنجره نقل 
و انتقالات دلیل اصلی قهرمان نشدن پرسپولیس بوده 
و از طرفی اشاره می کند: استقلال با مدیریت فضای 
رسانه ای، مجازی و داوری و انضباطی و برنامه سازمان 
لیگ به این مهم دست یافته است. گلایه های سرمربی 
پرسپولیس نشان از قدرت پنهانی دارد که گویا قادراست 
قهرمانی لیگ را خارج از قواعد موجود رقم بزند. این 
جانب  از  نیز  گذشته  پنج فصل  در  گونه مصاحبه ها 
حریف سنتی پرسپولیس و حتی دیگر باشگاه های لیگ 
برتر نیز شنیده شده و لازم است توسط نهادی بی طرف 

مورد بررسی قرار بگیرد.

مقصدبعدیعزتالهی
با  قرضی اش  قرارداد  یافتن  پایان  با  سعید عزت الهی 
دانماراک  وایله  یعنی  خود  اصلی  باشگاه  به  الغرافه 
برگشت. عزت الهی که فصل تقریباً متوسطی را در قطر 

با سرمربیگری استراماچونی پشت سرگذاشت در مورد 
آینده خود تصمیمی قطعی نگرفته و گویا مایل است 
بعد از جام جهانی در مورد آینده باشگاهی خود تصمیم 
بگیرد. او در این مورد گفته است: من همه تلاشم را 
می کنم که اولا پیراهن پرافتخار تیم ملی را در جام 
جهانی برتن کنم و بعد عملکرد خوبی داشته باشم. 
بعد از آن باقی قضایا دست خداست و باید دید چه 
سرنوشتی در انتظار من است. بی گمان عزت الهی در 
زمره بازیکنان برتر فوتبال ایران قرار داشته و بی شک در 
جام جهانی از مهره های تاثیر گذار تیم ملی خواهد بود. 
اما اینکه چرا بازیکن اسبق ملوان بندرانزلی که پیگیر 
صعود این تیم به لیگ برتر هم می باشد، در مسیری 
قرار گرفته است که پیشبینی آینده  را برای او مبهم 
کرده را باید درطی مسیری جستجو کنیم که بسیاری 
از بازیکنان نخبه ایران در لابلای سوء مدیریت موجود 
پیموده و به آنچه استحقاق آن را داشته،  هرگز نرسیده 
اند. بازیکن جوان اما باتجربه تیم ملی ایران امیدوار 
است ایران با تدارک ویژه ای راهی جام جهانی شود. 
نکته ای که می تواند به بازیکنانی چون عزت الهی در 

ادامه مسیر حرفه ای کمک شایانی بنماید. 

حامدلکوپاسخمنتقدان
حامد لک در فصل جاری لیگ برتر فوتبال ایران نمایش 
ضعیفی را از خود درون دروازه پرسپولیس بجا گذاشته 
و به همین دلیل مورد انتقاد هواداران و پیشکسوتان 
این باشگاه قرار گرفته است. او طی دو فصل حضور در 
پرسپولیس یک قهرمانی لیگ برتر و حضور در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا را تجربه کرده و در لیگ بیستم توانست 
بیشترین آمار کلین شیت را با بسته نگه داشتن دروازه اش 
در ۱۷ مسابقه لیگ برتر ثبت کند. لک در مصاحبه اخیر 
خود در پاسخ به انتقادات وارده به او و داود فنایی مربی 
دروازبانان پرسپولیس گفته است: خدا را شکر پس از ۱۲ 
سال بازی مداوم در لیگ برتر و حضور در تیم ملی، به تیم 
مورد علاقه ام رسیدم و برای پوشیدن پیراهن پرسپولیس 
زجر و زحمت کشیدم. من برای بودن در پرسپولیس 
دنبال مسائل غیر فوتبالی نیستم و پول دستی به کسی 
نمی دهم. در ضمن آقای فنایی با سابقه بازی و رزومه 
مربیگری در پرسپولیس حضور دارند. حامد لک به لحاظ 
توانایی های فنی شرایط بالایی داشته اما به نظر می رسد 
شرایط روحی روانی این بازیکن در فصل اخیر آنچنان 

مناسب نبوده و باید عامل اصلی این موضوع  را نداشتن 
رقیب قدرتمند روی نیمکت پرسپولیس بدانیم. بعد از 
خروج رادوشوویچ از لیست پرسپولیس، بحران دروازبانی 
در این تیم اتفاق افتاده و در این بین حامد لک بیشترین 

ضرر را متحمل شده  است.

خوشبختهمچونسیدحسینحسینی
سید حسین حسینی درحالی که در فصل قبل تبدیل 
به گلر دوم استقلال شده بود و در ابتدای فصل جاری 
با  به گوش می رسید،  از استقلال  او  شایعه جدایی 
از استقلال و حضور علیرضا رضایی  خروج مظاهری 
که فرهاد مجیدی به او اعتقاد ویژه ای دارد، روزهای 
خوبی را در فصل بیست و یکم درون دروازه آبی پوشان 
پشت سرگذاشت. حسینی از سال 90 و به غیرازمقطعی 
که به عنوان سرباز در تیم ملوان بندرانزلی بازی کرده، 
همواره در عضویت باشگاه استقللال بوده و در حقیقت 
با استقامت و تلاش و رقابت با دروازبانانی چون سید 
مهدی رحمتی، مزد پایداری خود را گرفت و در حال 
حاضر به خوشبخت ترین گلر ایران تبدیل شده است و 

احتمال اینکه در لیست نهایی تیم ملی در جام جهانی 
نیز قرار بگیرد هم بسیار است.

بازگشتبیرانوندبهپرسپولیس
خبر بازگشت علیرضا بیرانوند به پرسپولیس هواداران 
پرسپولیس را خوشحال کرد. انتقالی که اگرصورت بگیرد با 
توجه به ارقام اعلام شده، او را تبدیل به گرانترین گلرایران 
خواهد کرد. هرچند اخبار غیر رسمی کار پیوستن بیرانوند 
به پرسپولیس را قطعی اعلام کرده  است اما باید دید 
گلر بلند قامت ایران با چه شرایطی به تیم سابق خود 
بازخواهد گشت. از نکات قابل توجه این موضوع تمایل 
سایر باشگاه های ایرانی به جذب وی می باشد. بیرانوند 
در انتقال ناموفق خود به آنتورپ بلژیک که هرگز در آن 
نتوانست به آرزوهای خود دست یابد، تجربه بالایی بدست 
آورده و این تجربه باید مورد توجه سایر دروازبانان ایران در 
پیوستن به تیم های خارجی قرار بگیرد. تجربه ای که به 
نوعی در مورد پیام نیازمند و حتی امیر عابدزاده هم اتفاق 

افتاده و نباید تکرار شود. 

سروشرفیعیوقهرمانیاستقلال
سروش رفیعی هافبک تیم سپاهان که سابقه بازی در 

پرسپولیس تهران را دارد، در مورد قهرمانی استقلال در 
لیگ برتر معتقد است:  هیچ فرد و مجموعه ای خود به 
خود و شانسی به چیزی نمی رسد. وقتی استقلال سه 
هفته قبل از پایان مسابقات قهرمان می شود و تا الان 
هم باختی نداشته، این مسئله شایستگی این تیم را 
نشان می دهد. این تیم شایسته قهرمانی بوده است. 
رفیعی که ابتدای فصل از استقلال پیشنهاد داشت، می 
گوید: در صحبتی که با آقای مصطفوی داشتم ضمن 
تشکر و آرزوی موفقیت گفتم: ممنون از پیشنهادتان 
اما نمی توانم قبول کنم. سروش رفیعی که به نظر می 
رسد به لحاظ حرفه فوتبال، از آن دسته بازیکنانی است 
که به اصول اخلاق و رفتار حرفه ای بیشتر پایبند است، 
بدرستی  و  نیست  درفوتبال  کاذب  هیجان  دنبال  به 
درک کرده است که با انتخاب استقلال به عنوان تیم 
زندگی  شاید  که  شود  می  بحرانی  داخل  باشگاهی، 
شخصی و فوتبالی او را تحت الشعاع قرار بدهد. مقوله 
ای که برای بسیاری از بازیکنان سرخابی پایتخت که 
بین این دو تیم جابجا شده اند اتفاق افتاده و آنان را به 

حواشی غیر قابل جربان کشانده است.

ذره بین

حسن صانعی پور
نویسندهوتحلیلگرورزشی
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»دبیر کمیته فنی فدراسیون کبدی« مطرح کرد:
مدیریت ملی پوشان کبدی با حفظ 
روحیه و آمادگی  جسمانی به اضافه 

بازی های تدارکاتی 

تعویق بازی های آسیایی ضربات جبران ناپذیری به برخی رشته ها 
که خیلی زود به استقبال این رقابت ها رفته بودند، وارد کرد 
که یکی از این رشته ها »کبدی« است. قریب به 10 اردو برای 
هرکدام از تیم های مردان و زنان با بهترین شرایط برگزار شده 
بود و بی  شک، تعویق این بازی ها باعث افت ملی پوشان خواهد 
شد. اما »پیام نهالدانی« -دبیر کمیته فنی فدراسیون کبدی- 
درباره نحوه مدیریت ملی پوشان در این گذرگاه سخت نظرات و 

پیشنهاداتی دارد که ماحصل آن را در ادامه می خوانیم:
بعد از بازی های آسیای ۲۰۱۸ جاکارتا که فعالیت خاصی را بدلیل 
فراگیری ویروس کرونا نداشتیم، از شرایط معمول عقب افتادیم، 
بخصوص در بخش بانوان، در شرایطی که کبدی کاران مرد با 
تلاش دکتر اورسجی رییس فدراسیون، تعداد قابل توجهی از 
بازیکنان در سوپر لیگ جهانی هند بازی کردند و فرصتی را برای 
آمادگی خود پیدا کردند و در این بین فرصت برای بازیکنانی 
جوان چون محمدرضا شادلو بوجود آمد تا خودی نشان دهند و 
ما را امیدوار به آینده نگه دارند، ولی متاسفانه این فرصت برای 
بانوان مهیا نشد، چرا که لیگ ستاره ها فقط برای آقایان است. 
خیلی تلاش کردیم با اردوهای مقطعی و مسابقات قهرمانی 
کشور بانوان را در اوج نگه داریم و امیدوارم با همت بالایی که 

خود ملی پوشان ما دارند این وقفه ها جبران شود.
حتی بنظر بنده می توانستیم در این دو سه سال تعطیلی ورزش 
دنیا، نفرات منتخبی که از مسابقات استعدادهای برتر انتخاب 
شده بودند را در اردوهای مختلف نگه داریم تا آموزش های لازم 
را می دیدند و پشتوانه خوبی برای جوانان و بزرگسالان کشور 
می شدند. اما با اتفاقی که در حال حاضر رخ داده و بازی های 
آسیایی هانگ ژو به تعویق افتاده، پیشنهادات و راهکارهایی 

است که می تواند ما را جلو بیاندازد:
۱. با توجه به اینکه در حال حاضر جناب آقای اورسجی، سرپرست 
کنفدراسیون آسیا هستند با ارسال نامه ای به کشورهای عضو، 
پیشنهاد برگزاری مسابقات آسیایی در دو بخش اقایان و بانوان 
را بدهند و در صورت موافقت و برگزاری مسابقه، تیم های ملی 
را با تلفیقی از بازیکنان جوانان و بزرگسال شرکت دهیم و این 
محک خوبی برای جوانان ما و تیم ملی است و تجربه بزرگی را 
کسب خواهند کرد ضمن اینکه فاصله بین با تجربه ها و جوان ها 

هم به حداقل می رسد.
۲. در این صورت می توان اردوها را به صورت حداقل ماهی یکبار 
برگزار کرد و در اخر هم برنامه ای به بازیکنان داد، تا زمان برگزاری 
اردوی بعدی آمادگی را حفظ کنند و مربیان با کنترل بازیکنان در 
فضای مجازی همه موارد را در اختیار داشته باشند. حتماً اردوها 
تلفیقی از جوانان و بزرگسالان باشد و البته مابین این اردوها 
مسابقات تدارکاتی با دیگر کشورها معجزه بزرگی خواهد کرد و 

کنترل و مراقبت به این صورت نتیجه مطلوبی خواهد داشت.
۳. قبول کنیم که بانوان انگیزه بالایی دارند و البته رقبایی 
سرسخت و چون مدعی عنوان قهرمانی اند باید تلاشی مضاعف 
تدارکاتی لازمه موفقیت و  بازی های  البته  و  باشند  داشته 

تضمین کننده آمادگی ملی پوشان بخصوص بانوان است.
در نهایت بنده از جناب دکتر اورسجی که طی سال های اخیر 
اتفاقات مثبتی را در کبدی کشور رقم زدند درخواست می کنم، 
به عنوان سرپرست کنفدراسیون آسیا پیشنهاد برگزاری لیگ 
باشگاه های آسیا را به کشورها بدهند که در صورت عملیاتی شدن 
این کار پیشرفت کبدی در آسیا بسیار سرعت خواهد گرفت و 
انگیزه ای برای باشگاه داری در کشور رخ خواهد داد. نتیجه اینکه 
برای موفقیت و کسب عنوان در بازی های آسیایی باید همه دست 
در دست هم کمک کنیم و اختلاف سلیقه ای اگر هست کنار 
بگذاریم و به این فکر کنیم که وقتی تیم های ملی کبدی روی 
سکو باشند و پرچم عزیزمان به افتخارشان به اهتزاز در آید بیشتر 
از همه ما به عنوان خانواده کبدی احساس غرور و افتخار می کنیم.

سیدفرشاد فیض آبادی
خبرنگار
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با پیروزی در مرحله یک چهارم نهایی؛
صعودِ »پیکان« و »شهداب« به 

مرحله نیمه نهایی 
قهرمانی  والیبال  رقابت های  نهایی  چهارم  یک  مرحله 
باشگاه های مردان آسیا ۲۰۲۲ روز چهارشنبه ۲۸ اردیبهشت در 
سالن ۱۲ هزار نفری آزادی تهران پیگیری شد که در سومین 
مسابقه که از ساعت ۱۶ آغاز شد، تیم های پیکان ایران و 
اربیل عراق به مصاف یکدیگر رفتند و شاگردان پیمان اکبری 
در تیم پیکان سه بر صفر به پیروزی رسیدند تا چهارمین برد 

خود در این رقابت ها را تجربه کنند.
تیم اربیل که هدایت آن را محمدحسین نجاتی برعهده دارد، 
در سه ست این مسابقه با نتایج ۲۵ بر ۱۳، ۲۵ بر ۱۹ و ۲۵ بر 
۱۴ نتیجه را به حریف واگذار کرد تا فردا در مرحله نیمه نهایی 
حریف نماینده تایلند شود. تیم پیکان این مسابقه را با 
ترکیب سیدمحمد موسوی، سعید معروف، اروین انگاپت، 
آرمین تشکری، نیمیر عبدالعزیز و پوریا فیاضی شروع کرد. 
در ابتدای ست سوم محمدطاهر وادی، حمزه زرینی و علی 

شفیعی در ترکیب شروع کننده قرار گرفتند.
اکمتو ایدوس از قزاقستان و ساوا تاتسوهیرو از ژاپن به ترتیب 
به عنوان داوران اول و دوم ، قضاوت این مسابقه را برعهده 
داشتند. محمدرضا داورزنی رئیس فدراسیون والیبال، فریبا 
محمدیان نایب رئیس بانوان و الساندرا کمپدلی سرمربی 
تیم ملی زنان ایران تماشاگران ویژه این دیدار بودند. بازیکنان 
تیم ملی جوانان ایران نیز از جمله تماشاگران این مسابقه 
بودند. باشگاه پیکان قبل از شروع این مسابقه از زحمات 
محمدحسین نجاتی سرمربی ایرانی تیم اربیل با اهدای 
یادبودی قدردانی کرد. تیم پیکان تهران روز )پنج شنبه( و در 
مرحله نیمه نهایی به مصاف تاراز قزاقستان می رود و اربیل 
نیز در جمع تیم هایی که برای عنوان پنجم تا هشتم رقابت  

می کنند، به میدان می رود. 
اما در چهارمین و آخرین مسابقه این مرحله که از ساعت ۱۹ 
آغاز شد، تیم های مقاومت شهداب یزد و گاز جنوب عراق 
به مصاف یکدیگر رفتند و یزدی ها سه بر صفر فاتح این 
میدان شدند. علیرضا طلوع کیان سرمربی شهداب در ابتدای 
این مسابقه از شهروز همایونفرمنش، رضا عابدینی، امین 
اسماعیل نژاد، جان گردون پرین، سیمون روبرتلندی و مهدی 
مهدوی شروع کرد. بدین ترتیب شهدابی ها از بازیکن کوبایی 

خود )روبرتلندی( در این مسابقه استفاده کردند.
تیم گاز جنوب به رغم نمایش خوبی مقابل شهداب به ویژه 
در ست نخست، با امتیازهای ۲۵ بر ۲۲، ۲۵ بر ۱۹ و ۲۵ بر 
۱۸ نتیجه این مسابقه را وگذار کرد تا از راه یابی به جمع 
چهار تیم برتر این مسابقات بازبماند. فهد اسماعیل از قطر و 
تانپتپول سوکسود از تایلند به ترتیب به عنوان داوران اول و 

دوم ، قضاوت این مسابقه را برعهده داشتند.
تیم شهداب یزد روز )پنج شنبه( و در مرحله نیمه نهایی به 
مصاف سانتوری ژاپن می رود تا برنده این مسابقه یکی از 
فینالیست ها باشد. گاز جنوب نیز با الریان قطر برای عنوان 
پنجم تا هشتم رقابت  می کند. بدین ترتیب مرحله یک 
چهارم نهایی جام بیست ودوم باشگاه های آسیا با پیروزی 
و  تهران  پیکان  ژاپن،  سانتوری  قزاقستان،  تاراز  تیم های 

مقاومت شهداب یزد مقابل حریفان به پایان رسید.

میانِ ماندن و رفتن؛

»یحیی« و »پرسپولیس«، چرا بله، چرا خیر!؟

آلمانی ها ضرب المثلی دارند که می گویند؛ »با برنده همیشه 
که  می کنند«  هم دردی  بازنده ها  با  و  می گیرند  عکس 
حکایتی عجیب از شرایط امروز فوتبال ماست، در حالی که تا 
همین لحظه هم پرسپولیس در این فصل با هدایت »یحیی 
گل محمدی« -فعلا- عنوانِ نایب قهرمانی لیگ را در اختیار 
دارد، کادرفنی تیم به شدت مورد هجمه قرار گرفته، گرچه 
این هم از خاصیت فوتبالِ ایران است، مربی ای که دو جام 
قهرمانیِ لیگ و یک فینال آسیا را هدیه کرده، حالا با کسب 
یک نایب قهرمانی، تا این حد مورد شماتت قرار می گیرد، 
گرچه ایرادهای فنی پرسپولیس هم بسیار مشهود است 
و جای توجیه ندارد؛ اما نکته ی اصلی این روزهای یحیی، 
آینده ی مربیگری اوست که به یک تصمیم وابسته است، 
البته که داشتن مشاورانی دلسوز و نه منفعت طلب هم 
نقش بسزایی در سرنوشت او خواهد داشت، مسئله  ای به 
ارزشِ آینده ی امروز پرسپولیس که به ماندن و رفتن او گره 

خورده است.
مسئله ی ماندن؛ هنوز اشک های مهدی  مهدوی کیا در برنامه 
نود در اولین حضور یحیی گل محمدی در خاطره تاریخی 
فوتبال دوستان باقی ست، وقتی که در مرحله اول حضور 
در پرسپولیس، او به عنوان دستیار مانوئل ژوزه پرتقالی 
به کادر فنی آن تیم درهم شکسته وارد شد و در ادامه با 
جانشینی او، توانست به فینال جام حذفی کشور راه پیدا 
کند. اما مهمتر از همه این مسائل در آن برهه زمانی، تصمیم 
درست گل محمدی بود که با تغییر مسیر درست در سِمت 
مربیگری به تیم های دیگر رفت و آنجا اعتباری درخورِ 
نیمکت پرسپولیس پیدا کرد و بعدها به عنوان مربی ای 
با دانش وتجربه به پرسپولیس بازگشت، دقیقا نکته اصلی 

برای ماندنِ احتمالی برای فصل بعد همینجاست، چرا که 
برای ماندن در راسِ کادرفنی تیمی که دیگر بهانه ای را در 
عدم نتیجه گیری نخواهند نداشت، تعریفی جز راه رفتن 
روی میدان مین برای او نخواهد بود، چرا که با احتمال از 
دست دادن موفقیتی دیگر در فصل آتی، قطعا حرمت او 
نیز از بین خواهد رفت، سرنوشتی مشابه با حمید  استیلی، 
حمید  درخشان و حتی علی  دایی! از طرفی، ماندن و موفق 
نشدن گل محمدی، یعنی مالیدن صابون بی اعتباری و قوت 
گرفتن تئوری نسبی موفقیت  های او در تیم های کوچک و 
و همچنین نسبت دادن موفقیت های بدست آورده او به 
مربیان خارجی قبلی این تیم. هرچند او در کسوت مربیگری 

حداقل در بین پرسپولیسی ها از بُعد دانش فنی 
می تواند نفر اول بین گزینه های داخلی باشد و جایگزین 
احتمالی او حداقل در جامعه پیشکسوتان این تیم فاصله 
زیادی با او در بعد فنی دارند، اما در هر صورت ریسک ماندن 
در این شرایط می تواند به منزله از دست دادن همه اعتبار او 
و زیر سوال رفتن موفقیتهایش نیز شود. که در این صورت او 
هم مهره سوخته دیگری در بین اهالی این تیم نام خواهد 
گرفت. هرچند می توان به این نکته هم اشاره کرد در صورت 
تقویت کادرفنی و خریدهای مناسب چه بسا کسب موفقیت 

او می تواند خود را هم ثابت کند و شایستگی های خود را به 
اثبات برساند و تیمی بسازد که ناکامی فصل اخیر را فراموش 
کند، اما این دو روی سکه برای او می تواند آبستن حوادث 
بسیاری باشد که مرد جنگیدن می خواهد. یارگیری مناسب و 
متوازن نه صرفا خرید ستاره و اضافه کردن شاید یک دستیار 
خارجی به کادرفنی یکی دو شاخصه تاثیرگذارِ موفقیت های 

احتمالی او می  تواند باشد.
و اما رفتن؛ خروجِ یحیی می تواند برای او و پرسپولیس از 
منظری منشا خیر باشد، هرچند نوع و میزانِ قرارداد و دوسال 
باقیمانده آن خود نقطه امنِ او روی نیمکت است، اما یحیی 
قطعا همین حالا هم مشتریان دست به نقد و مناسبی در 
بین باشگاه های داخلی دارد که رفتن به آن تیم  ها می تواند 
فضای مناسبی را برای او شکل دهد و اینکه هنوز او را در زمره 
ذخیره های انسانی مربیگری پرسپولیس برای فصول بعدی 
نگه می دارد و راهی برای بازگشت احتمالی او هم خواهد بود. 
ضمن اینکه بدلیل عدم وجود جایگزین مناسب ایرانی برای 
کادر پرسپولیس و احتمالا رفتن به سوی مربیان خارجی و 
آرامش احتمالی حاکم در این تیم می تواند این جریانات 
شکل گرفته اخیر را به دست فراموشی سپرد و گل محمدی 
را همچنان در قامت یک مدعی سرمربی پرسپولیس دانست.

داستان جلد

یادداشت

پس از برکناری شهاب الدین عزیزی خادم -رییس 
برخی  و  وی  اینک  فوتبال-  فدراسیون  معزولِ 
همکارانش با محرومیت و جریمه ازسوی کمیته 
اخلاق فدراسیون فوتبال مواجه شده اند! اوضاع چنان 
است که برای رسمیت جلسه هیات رییسه فدراسیون، باید عضوی از بازداشتگاه و 
بصورت آنلاین جلسه را همراهی کند و اینها در حالی است که چندماه دیگر تیم ملی 
فوتبال باید در محشر دنیای فوتبال یعنی جام جهانی قطر شرکت کند! در این نوشتار 
اشاره ای داریم به نقش یکی از مسببین و مقصرین شرایط کنونی که شاید نقش آن در 
این اتفاقات ناگوار مورد غفلت واقع شده باشد؛ مهمترین رکن تصمیم گیر در انتخاب 

رییس و هیات رییسه فدراسیون فوتبال یعنی: اعضای مجمع!
اعضای مجمع که با رای مستقیم خود، رییس و هیات رییسه را برای سکانداری 
فوتبال کشور انتخاب می کنند، در ارتقا یا تنزل فوتبال کشور با ایشان سهیم اند. 
پس باید در قبال انتخاب شان، خود را موظف به مسوولیت پذیری و پاسخگویی 
بدانند. متاسفانه در انتخابات فدراسیون فوتبال و همه فدراسیون های ورزشی، غالباً 
بده بستان ها نقش داشته و دارد تا مقوله ی شایسته گزینی! وگرنه کدام عقل سلیمی 
می پذیرد که مدیر باشگاهی که به رغم امکانات مطلوب، باشگاهش در زمان مدیریت 
وی سیر قهقرایی طی کرده لایق حضور در جمع تصمیم گیران و تصمیم سازان فوتبال 
کشور باشد؟ یا رییس هیاتی که در مدت مسئوولیتش نتوانسته تحولی در فوتبال 
استانش ایجاد کند و اصلا فوتبال استانش در رده های گوناگون فوتبال کشور، محلی 

از اعراب ندارد؛ بتواند خدمت شایانی در سطح کلان به فوتبال کشور نماید؟
انتخابات فدراسیون فوتبال و کلا فدراسیون ها، انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 

نیست که خاص و عام مجوز شرکت داشته باشند؛ در این انتخابات ها، عوام به دلیل 
عدم تخصص یا آگاهی کافی نسبت به تمام زمینه ها )اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، 
اجتماعی و...( بیشتر مجذوب شعارهای جذاب و اغواگر نامزدها می شوند ولی 
انتخابات فدراسیون ها تخصصی است و اعضای مجمع خود را متخصص آن رشته 
می دانند؛ پس متخصص نمی تواند و نباید رای اش ناشی از شعارهای جذاب نامزدها 
باشد و متعهد هم نباید رای اش برگرفته از چیزی جز صواب و مصلحت باشد، خاصه 
اینکه نامزدها حتی با اعضای مجمع دیدار نیز می کنند و مستقیماً سوابق و برنامه 
و حتی وعده و وعیدهای شان را ارائه می کنند ضمن اینکه اعضای مجمع نسبت 
به نامزدها اطلاع قبلی نیز دارند. لذا باتوجه به جمیع جهات اگر بخواهند می توانند 
انتخابی درست و به سود فوتبال داشته باشند، فارغ از داد و ستدهای مرسوم! از این 

رو مجمع باید نسبت به انتخاب خود و عوارض آن مسوول و پاسخگو باشد.
یکی از راه های پویایی و توانمند کردن مجمع، افزایش اعضای مجمع آن هم از طریق 
به عضویت درآوردن پیشکسوتان، کارشناسان، استخوان خرد کرده های عرصه های 
مختلف فوتبال و خبرگان فنی و علمی فوتبال است که امیدواریم هرچه زودتر شاهد 

محقق شدنش باشیم.

نقش »مجمع« در اتفاقاتِ اخیر فدراسیون فوتبال؛

متهمِ ردیفِ اول!
عبدالله دارابی
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